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Tíz éve

ÉLJEN
A XXII. BÁNYÁSZNAP!

1962. július 1-én új üzem 
született vállalatunknál, az 
akkor Pécsi Uránércbánya 
Vállalatnál. Az üzem neve 
Kísérleti Kutató Üzem lett. 
Egyértelmű név, benne van 
a rendeltetése, talán még 
több — amit az évek bi
zonyítottak — hivatása. Az 
üzem a koncentrált műsza
ki fejlesztés jegyében szü
letett, elsősorban, hogy a 
bányászati és az ércfeldol
gozási technológiák fej
lesztésében segítsen.

Tíz év telt el, azóta a 
fő profil nem változott, 
csak annyiban, amennyi
ben az ércbányászat válto
zott, az egyre mélyebb 
szinti ércek kitermelésével 
és feldolgozásával. Ezt kö
vette a kutatás is, mely
nek eredményei hozzájá
rultak ahhoz, hogy a rosz- 
szabbodó bányászati és 
ércfeldolgozási körülmé
nyek mellett nem romlott, 
hanem — ha kis lépések
kel is — de állandóan fej
lődött vállalatunk.

Az alkotókészség némely 
területen, például a bánya
víz tisztítás, felszíni perko- 
láció, ritkafémprogram, 
műszergyártás, hogy csak 
a legfontosabbakat említ
sük — új lehetőségeket is 
hozott. A kis üzem a mű
szaki fejlesztés mellett ter
melni is kezdett. Ma már 
a perkoláció és a víztisztí
tó állomás számottevő ösz- 
szeggel járul hozzá a vál
lalati nyereséghez. A fő 
feladat azonban továbbra 
is a műszaki fejlesztés, az 
új létrehozásának a segí
tése marad, s küzdelem az
ért, hogy az új alkalma
zásra is kerüljön.

Tíz év után elmondhat
juk hogy amit tettünk, 
nem hiába tettük és az 
elért eredmények örömé
ben mi is boldogan oszto
zunk.

Ez év bányásznapján 25 
dolgozónk kapja meg a 15 
éves, 33 pedig a 10 éves 
törzsgárda jelvényt. Nekik 
elsősorban, de üzemünk 
valamennyi dolgozójának 
ezúton is tolmácsoljuk az 
üzem vezető szerveinek kö
szönetét, melyet azzal is 
alátámasztottak, hogy bá
nyásznapi ünnepségünkön 
a 10 éves évforduló jegyé
ben egy dolgozó miniszte
ri kitüntetést kapott, nyolc 
kiváló dolgozót avattunk, 
s körülbelül 130 dolgozónk 
mintegy 100 000 forint ju
talomban részesült.

Úgy érezzük, hogy bát
ran léphetünk be a máso
dik 10 évbe. Tenni aka
runk és tenni is fogunk — 
most már mondhatjuk ‘— 
ahogy hagyományaink 
megkövetelik.

i. a.

Avatjuk
a IV-es bányaüzemet

A mecseki lelőhelyen több éven át végzett rész
letes kutatások, az 1960-as évek elejére olyan ered
ményeket hoztak, amelyek megteremtették a reális 
feltételeit egy új, termelő üzem létesítésének. Ezek 
alapján a IV. számú bányaüzem beruházási program
ja 1964 elejére készült el és a májusban történt jó
váhagyással egyidőben megkezdődött az uránbányá
szat eddigi legjelentősebb beruházásának megvalósí
tása.

A program szerint az új 
üzem a vállalati összter
melésnek több, mint felét 
biztosítja és ehhez mérten 
irányozta elő a termelési, 
a szállítási, a szellőztetési 
és egyéb kiszolgáló kapa
citásokat. A terv szerint 
az üzemnek 1970-ben kell 
minimális előirányzattal a 
termelést megkezdeni és 
1975-re a teljes kapacitást 
elérni. Ezzel összhangban 
a termeléshez nélkülözhe
tetlen létesítményeket — 
amelyek az ossz beruházás 
90 százalékát felölelik — 
1971—72. évekre üzemképes 
állapotba kellett hoznunk. 
Röviden ezek voltak a fe
ladatok. És a megoldás: Az 
üzem már 1969-ben is ter
melt ércet és, ha nem is 
a hét évvel korábban rög
zített menetrend szerint, de 
minden évben teljesítette 
tervét, ma pedig elérte a 
termelési kapacitás cca: 70 
százalékát.

A következőkben a 7—8 
éves beruházási tevékeny
ség fontosabb állomásairól, 
csak a lényeges létesítmé
nyekre szorítkozva, igyek
szem rövid összefoglalást 
adni.

Mind a geológiai kutatá
sokat és ezek értékelését, 
mind a beruházási prog
ram kidolgozását, majd a 
teljes beruházás irányítá
sát vállalatunk kollektívá
ja végezte. Ez alapvető fel
tétele volt annak, hogy a 
beruházásokkal összefüggő 
előkészítési munkák a ku
tatásokkal párhuzamosan 
beinduljanak és ezek ered
ményeként a gyakorlati ki
vitelezést viszonylag rövid 
idő alatt elvégezzük. A 
feladatok végrehajtása so
rán kezdettől fogva, és ma 
is tartó segítséget kaptunk 
a szovjet partnertől. Segít
ségünkre sietett elméleti és 
gyakorlati tapasztalataival, 
rendelkezésünkre bocsátot
ta a gyors aknamélyítéshez 
szükséges technológiát és 
dokumentációkat, szállította 
a mélyítéshez szükséges 
összes gépészeti berende
zést. Jelentős segítséget 
kaptunk a Bányászati Ter
vező Intézettől, aki mint 
altervezőnk, program szin
ten, majd kiviteli szinten 
is, elkészítette a szállító- 
akna egész szállítási rend
szerének technológiáját és 
tervdokumentációját. A ki
vitelezésben közreműköd
tek a Bányászati Aknamé
lyítő Vállalat, az Országos 
Bányagépgyártó Vállalat, a

B m.-i Állami Építőipari 
Vállalat, a Villamos Erő
műveket Tervező és Sze
relő Vállalat, a GANZ Vil
lamossági Művek, valamint 
IV. számú bányaüzemünk 
és Szolgáltató Üzemünk.

A légakna mélyítésének 
felvonulási munkái 1964 
márciusában kezdődtek és 
az 5,5 méter átmérőjű, 876 
méter mély aknából 1967 
januárjában — tehát 34 
hónappal az indulást köve
tően — megindulhattak a 
feltárási munkák. Az Ak
namélyítő Vállalat mélyí
tés során elért átlagos ha
vi teljesítménye 47,6 mé
ter akna volt. Egy esetben, 
1965 novemberében 102 
méter/hó rekordot értek el. 
Ezek a teljesítmények, kü
lönösen hazai, de külföldi 
viszonylatban is elismerés
re méltóak.

Közben megindultak a 
munkák a szállítóakna mé
lyítésénél is és a nem várt 
nehézségek miatt nyilván
valóvá vált, hogy az akna 
üzembehelyezése legalább 
két évet késni fog. Ennek 
ellensúlyozására hozta meg 
a vállalat vezetősége a lég
akna mélyítése közben 
egyik legfontosabb dönté
sét, amely szerint a légak
nából a lehető leggyorsab
ban meg kell kezdeni a 
feltárási és előkészítési 
munkákat. Csak ez bizto
síthatta, hogy a szállítóak
na késői üzembehelyezése 
ellenére, a termelés a ter
vezett időben és mennyi
ségben beindulhasson. En
nek érdekében a légaknát 
200 méterrel kisebb mély
ségig építettük, véglegesí
tettük a mélyítésnél alkal
mazott tornyot és szállító
gépet, végül tervező kol
lektívánk javaslata alap
ján az aknában kötél veze
tést alkalmaztunk. A lég
akna ma is ezekkel a be
rendezésekkel üzemel. Az 
intézkedés gyors végrehaj
tásával sikerült a feltárá
si és előkészítési munká
kat úgy elvégezni, hogy 
amikor 1971 szeptemberé
ben a szállítóakna elké
szült, gyakorlatilag rendel
keztünk a tömegtermelés
re alkalmas munkahelyek
kel.

A feltárási munka a lég
aknából 1967. januárban 
indult meg, azzal a fő fela
dattal, hogy a két főszin
ten mintegy 4 kilométer 
végat kiépítésével, a két 
akna között az összekötte
tést megteremtsük.

A szállítóakna mélyítésé
hez a felvonulási munkák 
1964 áprilisában kezdődtek 
és a 7 méter átmérőjű 
1146 méter mély kész ak
nán a termelés 1971 szep
temberben indult meg. A 
teljesítményeket vizsgálva 
a légaknai eredményekhez 
viszonyítva itt szerényebb 
sikerekről számolhatunk 
be, de tudni kell ehhez, 
hogy az aknából 343 mé
teres szakaszt, a nagy víz
folyás miatt, — amely el
érte a 2000 liter/perc meny- 
nyiséget — vízelzárásos 
technológiával kellett mé
lyíteni. Az aknamélyítők 
havi átlagos teljesítménye 
28,8 méter akna volt. A 
mérsékeltebb eredmény 
oka mindenek előtt a nagy- 
mennyiségű vízhozzáfolyás, 
amit az is igazol, hogy 
1967 szeptemberében nor
mál technológia mellett 72 
méter/hó volt a maximális 
teljesítmény.

Aknarakodóink berende
zését is a modern szállí
tóberendezéshez történő al
kalmazkodás jegyében igye
keztünk a célszerűség ha
táráig korszerűen megvá
lasztani. A terveket válla
latunk tervező kollektívá
ja dolgozta ki és az elek
trohidraulikus elven műkö
dő berendezések az egy 
éves üzemi tapasztalatok 
alapján megfelelnek az elő
zetes várakozásnak.

Az aknatorony építésé
nél a gyors siker remé
nyében korszerű, csúszó- 
zsalus építési technológiát 
alkalmaztunk. Ez a tech
nológia korszerűségét, a fő 
teherhordó és határoló fa
lak építésénél igazolta, az 
itt nyert időt azonban 
többszörösen elvesztettük a 
födémek építésénél és 
egyéb részletek kialakítá
sánál. A csúszózsalus tech
nológia mellett alkalma
zott hagyományos építési 
módszer kirívó ellentmon
dásokat takar és elsősor
ban ennek volt következ
ménye a külszíni építési és 
szerelési munkáknál bekö
vetkezett további késés.

összefoglalva: a beruhá
zás gyakorlati kivitelezése 
1964 márciusában indult és 
a termelés a szállítóaknán 
keresztül 1971 szeptembe
rében kezdődött meg. A 
89 hónapos megvalósulási 
időszak, milliárdos nagy
ságrendű beruházásoknál 
általában hosszúnak tűn
het. A bányászatban azon
ban, különös tekintettel a 
két, közel 1000, illetve 1000 
méter feletti aknára és a 
vízbetörések miatt előállt 
speciális helyzetre, hazai 
viszonylatban mindenkép
pen egyedülálló eredmény.

Kővári Antal

Hagyományainkhoz
híven

Több mint két évtizede, 
hogy szeptember első va
sárnapján a bányászokat 
köszönti az ország. Pár
tunk, kormányunk, amikor 
a föld mélye dolgozóinak 
e megkülönböztetett meg
becsülését elhatározta, nem 
csak az iparág népgazda
sági jelentőségét vette fi
gyelembe, elismerése volt 
ez a bányászság minden
kori haladó szerepének, 
amelyet az elmúlt évtize
dekben betöltött. A bányá
szokra pártunk, a magyar 
munkásmozgalom minden
kor számíthatott. A felsza
badulás előtti legsúlyosabb 
elnyomás éveiben csakúgy, 
mint a felszabadulás után, 
amikor a hatalomért, majd 
a hatalom megszilárdításá
ért folyt a döntő harc. 
Biztosan számíthat állam
vezetőségünk a bányászok
ra a gazdasági építés elő
térbe kerülése óta is. Ma 
már mindenki előtt nyil
vánvaló, hogy a bányá
szat szerepe az energia
ipar szerkezeti változásá
val sem csökkent.

A szocializmus maga
sabb szinten történő épí
tése hosszantartó, átgon
dolt erőfeszítéseket köve
tel az ország népétől. E 
küzdelemben még nagyobb 
szerep jut a dolgozó kol
lektívák összeforrott, cél
tudatos tevékenységének. A 
szocialista munkaverseny 
mozgalom országépítő és 
emberformáló tevékenysé
ge szinte felmérhetetlen je
lentőséggel bír. Felismerte 
ezt bányászságunk, köztük 
vállalatunk dolgozói is, 
amikor viszonylag rövid 
idő alatt tömegesen kap
csolódott a szocialista bri
gádmozgalomba és a mun
kaverseny különböző for
máiba. Vállalatunk a mű
szaki feltételek javítása, a 
jobb munkaszervezés mel
lett jelentős részben a 
munkaversenybe aktívan 
bekapcsolódó munkás kol
lektívák, a dolgozók nö
vekvő helytállása segítsé
gével küzdi le a munka
erő hiányából adódó ter
melési gondokat és telje

síti évről évre tervkötele
zettségét.

A hagyományoknak meg
felelően dolgozóink ez év
ben is kimagasló eredmé
nyeket értek el a terme
lésben és féléves tervmu
tatóink biztató alapot je
lentenek a sikeres évzárás
ra. Csökkenő létszám mel
lett termelési tervünket, 
féléves szinten 108, export
tervünket 103 százalékra 
teljesítettük. Ennek ará
nyában történt a bérkifi
zetés, ami összegben, fél
éves szinten 2,2 millió fo
rinttal volt több, mint az 
elmúlt év hasonló idősza
kában. Eredményeink biz
tatóak, de pihenést, a mun
kában lazítást nem enged
hetünk meg magunknak. 
Egyrészt tartanunk kell az 
év visszalevő időszakában 
is eredményeinket és 
előbbre kell lépnünk az 
anyag- és készletgazdálko
dás egyes területein is. 
Feltételeink a második fél
évben is adva vannak. Se
gítséget jelent ebben az új 
üzemünk egyre teljesebb 
termelésbe kapcsolódása, 
amely a népgazdaság se
gítségével, a társvállalatok 
közreműködésével, egész 
vállalatunk összefogásával 
éppen a bányásznapon ke
rül felavatásra.

A XXII. bányásznapon, 
amikor a vállalat vezetése 
nevében ezúton is megkö
szönöm dolgozóinknak be
csületes helytállását, ha
sonló támogatásukat ké
rem további, nem csökke
nő feladataink elvégzésé
hez is. Köszöntjük a bá
nyász ünnepen vállalatunk 
valamennyi dolgozóját, 
ezen belül külön a Kísér
leti-Kutatási és Automati
zálási Üzemünk dolgozóit, 
akik létesítésük tizedik év
fordulóját ünnepük, vala
mint a most avatásra ke
rülő IV. üzem dolgozóit. 
Nekik és valamennyi dol
gozónknak és hozzátar
tozóiknak további mun
kasikereket, erőt, egészsé
get és bányász köszöntés
sel jó szerencsét kívánunk!

Rácz Gyula
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Lényeges időmegtakarítással

Korszerű technológiák alkalmazása 
a petőci IV. bányaüzemnél

Horváth István brigád
vezető (becenevén a Puc
ka) emlékezik vissza az or
szág legmélyebb aknájá
nak mélyítésére. Röviden 
így summázza véleményét: 
— Kitűnő bemélyítő be
rendezéseink voltak, jó ki
szolgálás, rengeteg küzkö- 
dés a vízzel, nagyon ne
héz munkarend, nagy „haj
tás”, de nagyon szép em
lékem maradt, büszke le
szek rá, amíg élek.

A mondat utolsó fele üti 
meg különösen a fülemet 
és rákérdezek: az aknamé
lyítés, az más — mondja. 
—El nem mennék fejtés
be, miért dolgoznak azok, 
hogy fél év múlva össze
dőljön az egész? Igaz, jó 
pénzt keresnek ott is — 
és elmosolyodik, majd foly
tatja. — Ülök a buszon és 
hallom, hogy ismeretlen 
emberek beszélgetnek a 
IV-es szállítóaknáról, olva
sok róla az újságokban, 
hallok róla a rádióban — 
ilyenkor arra gondolni, 
hogy ezt mi (én is) csinál
tuk _ el sem tudom mon
dani, milyen nagyszerű ér
zés.

Mit értenek a nehéz 
munkarenden?
Szatnik Antal csapatve

zető vájár, a mi elneve
zéseink szerint szakvezető 
vájár. — öt napon át dol
goztunk, napi nyolc órát, 
majd ezt két nap pihenés 
követte. Nem volt se va
sárnap, se ünnep. A pihe
nőnap viszont csak kétha- 
vonként esett szombatra, 
vasárnapra. A rokonok, is
merősök, barátok mind el
maradoztak tőlünk ezen 
évek alatt. Ha jöttek, nem 
voltunk otthon, a látogatá
saikat nem adtuk vissza. 
Az viszont igaz, szépen ke
restünk „ott fenn”. Mond
ták is a szovjet tanács
adók, akik a tőlük vásárolt 
mélyítő berendezések keze
lésére betanítottak bennün
ket — náluk egy ilyen ak
na megkezdésekor meg
mondják a legénységnek: 
lenn a talpon „mindenkit 
egy kocsi vár”. Persze úgy 
értették, hogy mindenki 
megtud keresni egy kocsi
ra valót.

Bédi Károly csapatveze
tő a cementálásról beszél.

— Annyira vizes lett az 
akna a 270. métertől, hogy 
nem győzték a szivattyúk 
a vizet. Csak cementálás- 
sal tudtunk előre haladni. 
Ilyenkor három-négy mé
ter vastag cementdugót ké
szítünk a talpon. Ez elzár
ja az alulról jövő vizet. 
Majd ezt és az alatta le
vő kőzetet 30—40 méteres 
lyukakkal megfúrjuk és ce
mentet nyomatunk a kőzet 
vizet adó repedéseibe. Ez
után következett a cemen
tált szakasz mélyítése. Az
tán kezdtük élőiről, ez így 
ment a hatszázadik méter
ig.

Újból Horváthot kérdem 
a brigádról, mit csinálnak 
most?

—i A III-as üzemben 
vakaknát mélyítünk, de 
kissé megváltozott az „ösz- 
szeállításunk”. Béres Gyu
ri elment tőlünk, ott ma
radt aknavá járnak. Far
kas Lajos segített tolni a 
hóban elakadt autóbuszt és

— Az akna szállítógép
szerelésének nagy időpont
ja a „forgatás”, amikor a 
gép először mozdul. Olyan 
ez, mint a bányászatban 
egy lyukasztás. Tudjuk, 
hogy van még utána is 
munka, de már lyukas, il
letve forog. E pillanat be
következéséhez szükséges, 
hogy jócskán készen legye
nek mind a gépszerelők, 
mind a villanyszerelők — 
vagyis mi. Pár nappal a 
forgatás előtt mind a két 
társaság kijelentette, hogy 
ők készen vannak csak a 
másik fél nem. Végül 
szembesítés következett 
mindkét fél jelenlétével. A 
hatalmas Koepe-tárcsában 
benn álló és ott dolgozó 
gépszerelő még ott is azt 
hangoztatta: „ugyan ké
rem, tőlünk akár ebben a 
pillanatban lehet forgatni!”

Az Országos Bányagép
gyártó Vállalat (OBV) ve
zető szerelője Kondi. A te
lefonba is így mutatkozik 
be, így ismerik vállalatunk 
minden üzemében, hisz 
mind a négy üzemnél sze
relt már szállító gépet. Ha 
az igazi nevét mondanák 
— Varga Konrád — sokan 
gondolkoznának, ki lehet 
az? Viszont, ha így hall
ják — Kondi — felderül-

közben beléjük csúszott egy 
másik autó. Lajos a két 
kocsi közé szorult. Most 
rokkant, nyugdíjas. Mind 
a kettő csapatvezető volt. 
Bédi Karcsi és Harsányi 
Pista átmentek Bakonyára 
az ott készülő vakaknát 
mélyítik. A többiek jórészt 
itt vannak velem, a III-as 
üzemnél. Ott 72 méter volt 
a legjobb hónapunkban, itt 
meg 30 méter. Hiába, má
sok a berendezések! Sze
retnénk még egy ilyen 
nagy aknát mélyíteni mo
dern, nagyteljesítményű gé
pekkel. Úgy hallom, talán 
lesz rá lehetőségünk?!

A szerelők
A VERTESZ pécsi sze

relő részlege 16 év óta 
dolgozik urán területen. A 
részleg vezetője 15 éve Gu
lya László. Dolgozott min
den jelentős létesítmé
nyünk elektromos energia 
ellátásán. Szívesen beszél 
a IV-es üzemben végzett 
munkáikról.

- Az üzem építésének 
kezdetétől ott voltunk mi 
is — mondja.

—öt mezős, 35 kV-os és 
32 mezős 6 kV-os trafó ál
lomás szerelését végeztük, 
a berendezéseket központi 
üzemünk gyártotta. Nagy 
munka volt. Csak egy pél
da: A szekunder kör el
lenőrzése több ezer veze
ték, egyedenkénti ellenőr
zését — lámpázását — je
lentette.

—• Részlegünk általában 
20 fős, de a tavalyi bein
dulás előtti hajrában — a 
szállítógépek és a jelzőbe
rendezés szerelésére gondo
lok — 60 fő dolgozott fenn 
a szállítóaknánál. Ez is 
kevés volt. 20 fő egy hó
nap alatt 1000 túlórát tel
jesített.

Itt kapcsolódik beszélge
tésünkbe Valyon Zoltán 
csoportvezető, erre az idő
re emlékezve.

nek az arcok, így sokan 
megismerték őt — sőt meg
szerették. Jó munkás, ki
tűnő szakember és vidám 
humoros természetű. —• így 
vagyunk az OBV többi — 
nálunk dolgozó munkásá
val is. ök is szeretnek itt
— a mi területünkön dol
gozni. Kölcsönösen elismer
jük és értékeljük egymás 
munkáját.

Ezt bizonyítja az a rö
vid kis beszélgetés, melyet 
Luca Péterrel folytattam 
egyik alkalommal — nem 
ezen cikk érdekében.

Vastag szemüvege mögül 
ravaszkásan tekint fel ér
deklődésemre és mondja:
— Tetszik tudni, nehéz ne
künk a maguk gépészeti 
vezetőjével dolgozni. (Tarr 
M. és Eisner B. elvtársak
ról van szó.) Miért, mi a 
baj velük? — kérdem meg- 
hökkenve. —• Az, hogy na
gyon értenek hozzá és az 
ilyeneknek nehéz megma
gyarázni valamit, amíg az 
nem tökéletes — mondja 
és tovább dolgozik a fék 
beállításán.

Nemes Pál vezető szere
lő és brigádja az aknara
kodókat szerelte, vele dol
gozott Tóth Árpád is. Mun
kájuk dicsérete helyett 
csak ennyit: meg kell néz
ni az elkészült rakodókat.

Beko Zoltán 1952 óta 
dolgozik az OBV-nél, végig 
járta már az összes Pécs 
környéki bányát. Szereti 
és tudja is csinálni a szép 
és precíz munkát — mond
ják róla nem egészen „szép 
és precíz” fogalmazásban. 
Vagy a csendes, halkszavú, 
de annál szorgalmasabb 
Merk Józsi bácsiról beszél
jünk? ök dolgoztak, töb
bek között a IV-es üzem
nél, már akkor, amikor 
lavórból kellett mosakod
ni és bográcsban melegíte
ni a vizet. A mélyítés gé
peit, vitláit is ők szerelték 
már, de a végleges szállí
tógépeket is. Nekik is új 
volt ez. Négyköteles gépet 
még nem szereltek eddig. 
Ez természetes, hisz az or
szágban ilyen nagyságban 
ezek az első ilyen szállító
gépek.

Tavaly, a gépszerelés, 
„forgatás”, kötélbefűzés 
idején három műszakban 
ment a munka, a vezető 
szerelők és műszakiak gu
mimatracokat vittek ki 
maguknak és, ha volt rá 
idő ledőltek aludni pár 
órára, de ott voltak állan
dóan. Valamennyien ren
geteget dolgoztak ekkor. 
Talán megérte anyagilag 
is, de nem csak ez a lé
nyeg.
nem csak-on van), ezt a 
Kondi így fogalmazza: — 
mikor feljött valaki a gép
házba „bámészkodni”, ak
kor néztem az illető arcát, 
és azon csak a csodálkozás 
és az elismerés látszott. 
Tiszteletet ébresztett benne 
a szinte mérhetetlenül

Nyolc éve, hogy elkez
dődtek a IV-es bányaüzem 
lég- és szállítóaknáinak 
mélyítési munkái. Mire 
megépült a 876 méteres 
mélységű lég- és az 1146 
méter mélységű szállítóak
na, sokszor kellett a geodé
zia és a bányamérés egé
szen speciális feladataival 
is megbirkóznunk. Ilyen 
munkák Magyarországon 
nem nagyon folytak még, 
nem mehettünk tapaszta
latcserére máshová.

Az évek folyamán jó 
összhangban tudtunk dol
gozni az aknamélyítőkkel, 
az üzem gyorsvágathajtó 
csapataival, műszaki dol
gozóival és más kivitelező 
vállalatokkal. Ezek szub
jektív feltételei voltak an
nak, hogy a nagy pontos
ságot igénylő lyukasztási 
munkák és az aknák, ak
natornyok szerelési mun
kái kellő (sokszor szélső!) 
pontosságúak legyenek.

A nyolc év bányamérési 
munkáit e helyen még fel
sorolni sem lehetne, így 
közülük egyet említenék, a 
IV-es szállítóakna szerelé
sét. Közel fél évig tartott. 
Négy szak dolgozott folya
matosan. Az alkalmazható 
szerelési technológia olyan 
volt, hogy csak hibátlanul 
volt szabad dolgozni. (Ha 
hibát követ el a kollektí- 

(Itt a hangsúly a va’ n^cs mód a javítás
ra — hangzott.) Úgy kel
lett mérni, számolni, beál
lítani a szerkezeteket (hu
zatban, hideg vason állva, 
mínusz 20 C fokos hideg
ben, vagy közel 40 C fo
kos hőségben, zuhogó víz
ben stb.) és ellenőrizni a 
szerelést, hogy az aknave
zeték függőlegességénél az 
aknaszerelvények egész 
hosszában ne lépjük túl a 
+0,5 cm eltérést.

A segítőkészség nagysze
rű példáit nyújtották a bá
nyaüzemek. Például a kö
zel fél éves szerelési mun
kákhoz egy-egy fiatal bá
nyamérnököt adtak köl
csönbe. így a bányamérési 
osztály dolgozói, kiegészít
ve az üzemektől kapott 
mérnökökkel, szakonként 
ketten végezték az akna- 
mélyítőkkel közösen a 
munkapad, a fúrósablonok, 
a tartóvasak, a kasvezeté
kek pontos beállítását, sze- 

Gábor Mihály relését. Igen kis helyen

nagy gépmonstrum. És ezt 
az óriási és bonyolult, de 
hasznos masinát mi csi
náljuk. Hát nem nagyszerű 
érzés!

A beszélgetések összege
zéseként mi az üzemelők 
is csak annyit mondha
tunk: nagyszerű bányát ad
tak át nekünk az építők, 
szerelők.

Köszönjük munkájukat!

Pa. ezer adagos konyha 
1972. július 1-től üzemel, 
a többi létesítmény a bá
nyásznap előtt kerül át
adásra — nyilatkoztak a 
II/3 építésvezetőség dolgo
zói 1972. július 10-én.

A közel 70 millió fo
rint összértéket képviselő 
nagy beruházás kivitelezé
sét 1968 őszén kezdték meg 
az építésvezetőség dolgozói. 
A trafó épület és a kábel- 
híd-alagút elkészülte után 
következett az aknatorony 
és a hozzá kapcsolódó É— 
D-i aknaház építése. Ez a 
létesítmény 27 millió fo
rintba került. Természete
sen ilyen nagyságrendű tel
jesítmény elkészítése a mai 
viszonyok között elképzel
hetetlen korszerű technoló
giák alkalmazása nélkül. A 
20x15 méter alapterületű, 
55 m-ter magas, monolit 
vasbeton aknatorony ha
gyományos zsaluzással va
ló elkészítése — még meg
becsülni is nehéz mennyi 
időt vett volna igénybe, ha 
nem siet az építők segítsé-

Csak hibátlanul lehetett dolgozni

gére egy korszerű techno
lógiai megoldás, a csúszó
zsalu. Ennek a technoló
giának alkalmazásával a 
fentiekben leírt aknato
rony szerkezeti falainak el
készítése 1969. október 6- 
tól 1969. november 22-ig, 
tehát jó másfél hónapig 
tartott.

A téglalap alaprajzú ak
natornyot csúszózsalus 
technológiával jóval nehe
zebb volt megépíteni, mint 
egy hasonló nagyságrendű 
kör alaprajzú tornyot, vagy 
silót, részben az alaprajzi 
kontúrok, részben a csú
szós közben elhelyezett bo
nyolult vasszerkezetek és 
bonyolult lyukkihagyósok 
miatt.

A torony 12 darab fö
démet csúszás közben ki
hagyott lyukak és tüskézés 
segítségével utólag monoli
tikusán készítették el, 
mindössze 5 hónap alatt. A 
létesítmény építésénél ren
geteg nehézség és bonyo
lult műszaki megoldás hát
ráltatta az építőket, mégis

10—10 ember dolgozott 
együtt a munkapadokon. 
Több mint 1000 tonna va
sat kellett így a helyére il
leszteni, és örvendetes, 
hogy baleset nem történt. 
Említést érdemel a jó szer
vezettség is. Késéssel vet
ték át az aknát a szere
lésre, de azt három héttel 
a tervezett határidő előtt 
átadták. Az egyes szakok 
mérési vezetői voltak: 
Schwarcz Dénes technikus, 
Barcs László, Ónody Béla 
a bányamérési osztály dol
gozói és Ulrich Károly (II. 
üzem) mérnökök. Az akna
torony szerelvényeinek, be
rendezéseinek öszhangban 
kellett lenniők az aknabeli 
szerelvényekkel. Ezeknek 
(gépek, kötéldobok, kötél
korongok stb.), továbbá a 
kapcsolódó külszíni és bá
nyabeli létesítményeknek 
a mérési, beállítási mun
káit Schwarcz Dénes tech
nikus és brigádja: Kósa 
Rudolf, Lipcsei János és 
Arató Csaba szakmunká
sok, a bányamérési osz
tály dolgozói végezték.

A Miskolci Egyetem Bá-

Pályázat, kutatóknak
Vállalatunknál 12 dolgozó rendelkezik valamilyen tudo

mányos fokozattal (tudományok doktora, kandidátus). Igen 
sok a tudományos fokozattal nem rendelkező kutatók szá
ma is, akik komoly tudományos tevékenységet folytatnak. 
Különösen őket érdekelheti a Magyar Tudományos Akadé
mia pécsi bizottságának nemrég kiadott pályázati felhívá
sa. A bizottság szem előtt tartva a Dél-Dunántúl tudomá
nyos fejlődését, nagy figyelmet kíván szentelni a fiatal tu
dományos erők támogatására, kezdeti eredményeik felka
rolására és publikálására. Ezért határozták - el a pályázat 
kiírását. A pályázat 42 témakörében több olyan Is van, 
amely közvetlen kapcsolódik vállalati tevékenységünkhöz Is. 
Ezekből kiemelhetjük a következőket:

1. Bányaegészségügy (szén, uránium, olaj).
2. A magas nyomás és hőmérséklet mellett alkalmazha

tó rétegkezelési módszerek.
3. Geofizikai módszerek alkalmazása a bányászatban.
4. A rutin pormérési módszerek szerepe a munkahelyi 

porártalmak egészségügyi megítélésében.
5. Felszíni vizek kémiai és biológiai szennyezettségének 

vizsgálata, különös tekintettel a vízhasznosítási célú tá
rozókra.

6. Az egyedi ritkaföldfémek szennyezőinek korszerű ana
litikai meghatározásai (a szóbajöhető szennyezők meg
határozásainak áttekintése az utóbbi tíz év irodalmi 
tükrében, különös tekintettel a kérdéses szennyezők 
különféle koncentráció értékeknél történő meghatáro
zására).

7. Komplexképző reagensek vizsgálata és alkalmazása az 
analitikai kémiában, Illetve kémiai technológiában.

8. Korszerű differenciál termikus analitikai módszerek a 
bányászat egyik ágában.

A pályázat jeligés, és benyújtásának határideje: 1973.
március 15. Bővebb felvilágosítást az MTA pécsi bizottsága 
(Pécs, Jurisics M. u. 38.) ad.

J. K.

a körülbelül 7 hónapos 
szerkezet építés a hagyo
mányos technológiához ké
pest óriási időnyerést je
lentett.

Az aknatoronyból egy 
nyaktagon keresztül köze
líthető meg a négyszintes, 
közel 500 dolgozó számára 
kényelmes fürdést és öl
tözési biztosító fekete-fe
hér rendszerű fürdő épü
let.

Ez a létesítmény a ne
héz fizikai munkát végző 
bányászok jobb szociális 
körülményeit hivatott biz
tosítani. Az épület szintén 
korszerű technológiával, 
univáz-szerkezettel, előre
gyártott parapet-elemek al
kalmazásával készült. A 
már üzemelő 1000 adagos 
konyha is előregyártott 
vázszerkezetből, tehát kor
szerű technológiával épült.

(Átvéve a Baranyai Épí
tők című üzemi lap jú
liusi számából.)

nyagéptani Tanszéke egy 
ez év márciusi kutatási zá
rójelentésében ezt írja: „a 
vizsgált kasvezeték igen jó 
beépítésű.” Ennél nagyobb 
dicséret csak az lehet, ha 
jól is fog a gyakorlatban 
vizsgázni, működni.

Míg idáig eljutottunk, 
sok tízezer mérést, számí
tást kellett nagyon gondo
san elvégezni, ott lenni a 
kivitelezéskor, segíteni és 
ellenőrizni a beépítéseket. 
Komoly és nehéz munka 
volt, szakmailag viszont na
gyon érdekes és szép*. Re
méljük, jól is fog az akna 
működni. Az eddigi méré
sek — ezt bizonyítják, 
örülünk, ha nem is lát
ványos tevékenységgel, de 
nem lényegtelen és nagyon 
is lelkiismeretes mérési, 
számítási munkáinkkal 
hozzájárulhattunk e nagy
szerű létesítménysor meg
valósításához. A szakmai 
eredmények mellett jó ér
zés volt együtt dolgozni a 
hozzáértő, dolgos, okos em
berekkel, akikkel munkánk 
kapcsán találkoztunk.

Jobb József

kik a IV-es szállítóaknát építették

Az aknamélyítők
Aknamélyítők — baráberok — nemrégiben még 

külön rangot jelentettek a szakmában, szerencséje 
volt, ha valakit felvettek közéjük. A bányászszakma 
elitjét, krémjét képviselték. Kitűnő munkásokat, jó 
bányászokat és építő szakembereket jelentett e név. 
Ma már talán elmosódtak a különbségek a bányász
társadalomban, de a IV-es szállítóaknát mélyítő Hor
váth szocialista brigádban zömmel tapasztalt és szor
galmas aknamélyítő bányászok dolgoztak.



1972. SZEPTEMBER 1. ÉBCBANyASZ 3

Az első kapavágástól 
a befejezésig Egy bányaüzem létesítéséhez hosszú évekre van 

szükség. Rengeteg munka mikor a hatalamas beruhá
zás elkezdi törleszteni a bele fektetett összeget, ener
giát, munkát. így volt ez a vállalat legújabb léte
sítménye esetében is. A kezdeti lépésekről beszélget
tem Tancsa József csapatvezető vájárral, a 21-es szo
cialista brigád vezetőjével.

Kezdettől az élenjárók között

Egy nyomon járható út a légaknához

Segít a gép

Az első méternél

Ellenőrző mérések

A csapat története ko
rábbra nyúlik vissza az 
üzem történeténél. Még 
1965-ben alakult meg a Ill
as bányaüzem gyorsvágat- 
hajtó csapataként, Had
nagy József vájár vezeté
sével. Mint gyorsvágathaj- 
tók, itt érték el vágathaj- 
tásban 246,5 méteres havi 
teljesítményükkel országos 
rekordot. Bár a későbbiek 
során ilyen teljesítményt 
nem értek el, állandó ki
magasló teljesítményeikre 
vállalati szinten is maguk
ra hívták a figyelmet. Mi
kor a IV-es bányaüzem el
jutott odáig, hogy a fő
szállítóvágatok kihajtását 
meg lehetett kezdeni, a 
vállalatvezetés választása 
rájuk esett. így jött át az 
akkor 40—46 fős, komplett 
kollektíva, felügyeletével 
együtt a IV-es üzemhez.

1967. január elején az 1- 
es csapat néven megkezd
ték a 400-as szinti főszál
lítóvágat kihajtását és ez
zel megindult a IV-es bá
nyaüzem feltárása.

Mint a IV-es bánya
üzem úttörői, a III-as 
üzemi megszokott körül
mények után, hogyan 
tudtak beilleszkedni az 
új környezetbe?
— Vágatot hajtottunk a 

K-i táróban, azt kellett 
hajtani itt is. A kőzetvi
szonyok is hasonlóak vol
tak, ami furcsa volt és 
meg kellett szokni vala
mennyiünknek, a durrogó, 
ropogó kőzetet. Ez a K-i tá
róban nem volt. De aztán 
megszoktuk ezt is. Két hó
nap után belezökkentünk a 
munkába, a későbbiek so
rán a teljesítményekkel 
nem volt probléma.

Mi volt az első terv- 
feladat, amit végre kel
lett hajtaniuk?
— A 4-es szinti főszál

lítóvágatot kellett kihajta
nunk légaknától a szállí
tóaknára való lyukasztásig.

Az elkészült aknatorony

A K-i táróban 3 szakban 
dolgoztunk 17 fővel, havi 
120—130 méter teljesít
ménnyel. Itt jóval nagyobb 
havi teljesítményt kellett 
elérnünk, hogy a feltárá
si tervnek megfelelően vé
gezzük a munkát. Három 
szak helyett négy szakos 
műszakra tértünk át. A 
teljesítmények növelése ér
dekében, a fúrási és rako
dási idő lerövidítése vé
gett egyidőben több fúró
kalapáccsal való fúrást, il
letve két rakodógéppel va
ló rakodást alkalmaztunk, 
így tudtuk teljesíteni a 
tervet. Teljesítményeink el
érését nem utolsó sorban 
biztosította az összeszo
kottság, ami a kollektívá
ban megvolt.

A brigádnaplót forgatva 
megállapítható, hogy a még 
III-as üzemben alakult 
törzsgárda tagjai, 1—2 ki
vétellel, ma is ugyanazok. 
Annyi változás történt csu
pán, hogy az akkori nagy 
létszámú brigádból Adrián 
Dezső vezetésével külön 
csapat alakult, és Hadnagy 
József brigádvezető, saját 
kérésére, más munkaterü
letre került. A brigádnapló 
hűen tükrözi a brigád éle
tét. 1967-ben teljesítmé
nyük 10 hónapon át 180 
fm/hó volt. 1967 júniusá
ban Z3-as szelvényű vá
gatban 203,5 méterrel re
kordot' értek el. Évi átlag
teljesítményük 1967-ben 
125,8 százalék volt, amit a 
következő években is el
értek, sőt túlhaladtak. Ki
magasló teljesítményükért 
a vállalatvezetés részéről 
jutalomban és igazgatói di
cséretben részesültek. Min
den csapattag egyéni vál
lalását teljesítette.

A vállalások a szocialis
ta brigádmozgalom hármas 
jelszavának megfelelően 
kerültek megtételre és ami 
több — megvalósításra. A 
brigád 1963-tól minden év
ben teljesítette a Szocialis
ta brigád cím feltételeit.

Brigádéletük kollektív 
szellemét tükrözik a csa
ládi estek, kirándulások, 
mozi- és színházlátogatá
sok, amikor egy munkasi
ker, vagy egy kitüntetés 
után a család is együtt 
örült a brigád tagjaival, a 
kitüntetettel.

Szőke József szállítási 
körlet vezető és Bogyai 
Ferenc I-es körlet vezető
helyettes együtt került át 
felügyeletként a csapattal 
a III-as üzemből. Elmond
ják, hogy a csapaton a 
munkamorál rendkívül jó 
volt. Nagyon összeszokott, 
szinte egymás gondolatát is 
ismerő gárda, közöttük iga
zolatlan műszakmulasztás
ra nem volt példa. Szőke 
elvtárs elmondja, hogy 
brigádgyűléseik termelési 
tanácskozás értékűek vol
tak, volt értelműk és ered
ményük. Az új bevezetésé
től soha nem idegenked
tek A csapat nevéhez fű
ződik a robbantás techno
lógiában a 9 lyukú henge

Kooperáció 
a IV-es üzemmel

Zakatolva közeleg a hosz- 
szú szerelvény. A váltó 
automatikusan átvált, s 
az érccel megrakott csil
lesor gurul tovább. Né
hány másodperc múlva 
csak a jelzőlámpa pislogó 
fénye és a mozdony hát
só reflektora látszik. Fo
lyik a IV-es üzemben ki
termelt érc szállítása a 
III-as üzemi tárón keresz
tül.

Egy vállalat kebelén be
lül az üzemek, üzemrészek 
között jól megszervezett 
kooperációra van szükség 
ahhoz, hogy biztosítani le
hessen a zökkenőmentes 
munkamentet. Ilyen koo
peráció eredménye többek 
között az is, hogy a IV- 
es üzem kitermelt ércét a 
III-as üzemi tárón keresz
tül hozzák felszínre. Az 
eredeti elképzelések sze
rint a meddő anyagot ak
naszállítással hozzák majd 
fel, ez azonban még nincs 
megoldva. így a meddő is 
az érc útvonalán kerül 
rendeltetési helyére. Ebből 
kifolyólag a szállítással 
foglalkozó dolgozók ko
moly erőfeszítésére, jó hoz
záállására van szükség ah
hoz, hogy e megnövekedett 
feladatokat teljesíteni tud
ják.

Mező István elvtárs, a 
szállítási üzemegység ve
zetője mondja: — Az 
anyag fogadására felké
szültünk. Ennek jegyében 
1970-ben megtörtént a 33 
kilogrammos vasúti pálya 
kiépítése. A külszíni dön
tőnél is elkészült egy új 
buktató, s az ötös döntő 
megépítésével együtt a 
többi külszíni berendezés
nél is rekonstrukciót haj
tottunk végre.

Külön dicséret illeti a 
szállítási üzemegységet, mi
vel a megszaporodott 
munkát többletlétszám nél
kül látja el — tartósan 
jól. Természetesen ez nem 
ment zökkenők nélkül. A 
szubjektív feltételek bizto
sításán kívül szükség volt 
a jó munkaszervezésre, 
műszaki fejlesztésre: kor
szerűbb, nagyobb teljesít
ményű mozdonyok beszer
zésére, automatizálásra 
(mozdonyból állíthatók a 
váltók). Uj prémiumrend
szert vezettek be, mely na
gyobb teljesítmények elé
résére ösztönöz. A szállítá
si üzemegység valamennyi

res betörés kikísérletezése, 
a dalamit műanyaghüve
lyes főtecsavaros biztosí
tás, expondált hálóval, hul
lámlemez bélelés, andó 
robbantóanyag használatá
nak bevezetése stb.

E nagymúltú, úttörő csa
pat ma is az élenjáró csa
patok közé tartozik. Kiér
demelték, hogy nevüket a 
XXII. bányásznapon külön 
is felsoroljuk. Ezúton is 
köszöntjük Tancsa József 
csv., Gáál Lajos, Király 
Imre, Bozó Dezső szakve
zető, Achim Mátyás, Berek 
János, Papp Ferenc, Göd
rei Ferenc, Abai Sándor v., 
Marsi István, Strachura 
Vince, Láng István, Rácz 
Imre, Gyurka László sv. 
és Madarász József, Né
meth Géza, Budafalvi Vin- 
cze elvtársakat. Erőt, 
egészséget, valamint to
vábbi munkasikereket kí
vánunk mindannyiuknak.

Györkös József

munkacsoportja nap, mint 
nap élő kapcsolatban van 
a IV-es üzemmel. A szál
lítók, a vasútépítők, a csil
lejavítók, a mozdonyjaví
tó műhely dolgozói, s a 
fatéren szorgoskodók is. Az 
utóbbiak Győri Sándor irá
nyításával éppen bányafát 
készítenek elő a IV-es 
üzemnek.

— Igyekszünk úgy dol
gozni, hogy ne legyen fenn
akadás — mondják. Csu
rog róluk a veríték, de 
nincs megállás. Menet köz
ben beszélnek a problé
mákról is:

— Csak azt kérjük a pe- 
tőciektől, hogy folyamato
san küldjék a fakocsikat, 
és gondosabban ügyeljenek 
arra, hogy minél kevesebb 
legyen az olyan csille, 
amiben nagy kövek van
nak, mert ez nagyban hát
ráltat bennünket.

Most is két petőci csat
lós, izzadva töri a követ a 
csillében. Ezt bizony egy 
kis jóakarattal meg lehet
ne spórolni! És a szétnyo
mott csillék sem állnának 
pillanatnyilag „rokkantán” 
a mellékvágányon ...

Mező elvtárs készségesen 
bevezetett a szállítás fon
tos feladatának rejtelmei
be. Beszélgetésünk alkal
mával a további tervekről 
is szó esett. Ekkor ismer
tem meg azt a javaslatát, 
mely szerint meg lehetne 
oldani a IV-es üzem ösz- 
szes anyagának a kiszállí
tását a tárón keresztül, kü
lönösebb befektetés nélkül 
— a jelenlegi létszámmal. 
Érdeklődésemre elmondot
ta, hogy a javaslat elfoga
dása esetén csak a lét
szám területén évi 600 000 
forint megtakarítást lehet
ne elérni. Nem vaevok il
letékes annak eldöntésére, 
hogy ez a felvetés egyér
telműen csak a jót tartal
mazza-e, de mint megva
lósítható szervezési elkép
zelés — tetszetős.

A hallottakból és tapasz
taltakból adódik a követ
keztetés: a szállítási üzem
egység mindent elkövet, 
hogy a nagy jövő előtt ál
ló, új IV-es üzem igényelt 
a legmesszebbmenőkig ki
elégítse, s hozzásegítse az 
üzemi kollektívát az egy
re szebb sikerek elérésé
hez.

Herendi István
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Kommunisták 
a IV-es üzemért

Petőc, pár évvel ezelőtt még ismeretlen, hegyek 
közé zárt, pár régi paraszt házból álló kis település 
volt. Ma itt üzemel a MÉV IV-es sz. bányaüzeme, 
Közép-Európa egyik legmélyebb, modern aknájával.

A legszebb bányásznap

, Amíg az üzem eljutott 
idáig, számos politikai, 
gazdasági feladatot kellett 
megoldani, rendkívül sok 
nehézséggel kellett meg
küzdeni. Ebből a munká
ból hathatósan vette ki ré
szét a tömegszervezetekkel 
együtt az üzem pártalap- 
szervezete, amelynek tag
jai, ha kellett agitáltak, 
szerveztek, mozgósítottak, 
élen jártak a feladatok 
végrehajtásában.

A IV-es bányaüzem éle
te tulajdonképpen 1967. ja
nuár 12-én kezdődött a 4- 
es szinti főszállítóvágat 
hajtásának megkezdésével. 
Ekkor az üzem összlétszá- 
ma alig valamivel haladta 
meg a száz főt. Párttagok 
voltak a dolgozók között, 
de üzemi pártszervezet még 
nem volt. Ki-ki előző üze
mének pártszervezetéhez 
tartozott. A IV-es bánya
üzem előtt álló perspekti
vikus feladatok megoldása 
politikai és gazdasági téren 
egyaránt szükségszerűen 
követelte meg az MSZMP 
üzemi alapszervezet létre
hozását. A vállalati párt- 
bizottság állásfoglalása 
alapján 1967. január 25-én 
az üzem kommunistái ala
kuló gyűlésre jöttek össze, 
a központi irodaház ta
nácstermében. Ezen a na
pon alakult meg az üzem 
pártszervezete 28 taggal.

Az új pártszervezetnek 
bőven akadt tennivalója. 
Segítséget kellett nyújtani 
a tömegszervezetek (szak- 
szervezet, KISZ), szocia
lista brigádok szervezésé
ben, létrehozásában. A 
párttagoknak szervezeti 
problémáik mellett komoly 
erőt kellett összpontosítani 
a gazdasági feladatokra va
ló mozgósításra. A munka- 
fegyelem terén, személyes 
példamutatással segítették 
az üzemvezetés komoly és 
felelősségteljes munkáját.

1967-ben a 4-es, 7-es, 1- 
es szinti főszállítóvágatok 
és a 4/1-es sikló kihajtása 
létkérdés volt. A pártszer
vezet aktív segítséget nyúj
tott a gyorsvágathajtó csa
patok szervezéséhez, és ak
kor még kis létszáma elle
nére, tagjait úgy igyeke
zett megosztani, hogy min
den szakban, minden ter
melő brigádban, legalább 
egy-két kommunista le
gyen.

Ezzel a szervezéssel tud
ta levinni és érvényesíteni 
a párt határozatait és 
irányvonalát a dolgozók 
közé.

A pártszervezet munká
ját rendkívül megnehezí
tette az a körülmény, hogy 
nem volt helyisége. A pe- 
tőci kis tanyai házakból ki
alakított ideiglenes irodák
ban nem volt hely taggyű
lések, pártnapok, pártok
tatások megtartására, fel
adataik megbeszélésére.

Az alapszervezet öntuda
tos kommunistái áthidal
ták ezt a nehézséget is. A 
Ságvári Endre Művelődési 
Házba utaztak, műszak 
után, és nem volt példa 
arra, hogy hiányzás miatt 
egyetlen rendezvényt is el 
kellett volna halasztaniok.

Az üzem fejlődésével 
párhuzamosan fejlődött az 
alapszervezet is. Az 1970- 
es választásokkal új sza
kasz kezdődött az alap-

szervezet életében. Ekkor 
már eldöntött tény volt az 
I.—IV-es üzemek összevo
násának időpontja. A vá
lasztások előtt az alapszer
vezet közvetlenül a válla
lati pártbizottsághoz, a 
választások után pedig, a 
már I.—IV-es üzemek ál
tal közösen választott párt- 
bizottsághoz tartozott.

Fő feladattá vált a két 
üzem összevonásának elő
készítése. Az agitációt egy
részt a műszaki, másrészt 
a fizikai dolgozók meg
nyugtatására kellett irá
nyítani. A politikai felvi
lágosító munka őszintén 
feltárta a dolgozók előtt 
a várható nehézségeket (kő
zetkeménység, klímaviszo
nyok, többlet-utazás stb.). 
Ugyanakkor fel kellett lép
ni a reális helyzetet meg
hamisító, a problémákat el
túlozó, így a dolgozókat el
riasztó nézetekkel szemben 
(kibírhatatlan meleg, rossz 
levegő, családtól való tá
voliét, több órás meghosz- 
szabbodása stb.).

A felköltözés technikai 
lebonyolítása az üzemveze
tés és műszakiak részéről 
rendkívüli szervező mun
kát, a fizikai dolgozók ré
széről pedig fegyelmezett 
végrehajtást követelt meg. 
Még ezt megelőzően, a fel
költöző dolgozókkal meg 
kellett ismertetni a IV-es 
üzemi munkakörülménye
ket.

A létszám fokozatos nö
vekedésével egy ideig mos
tohábbak lettek a körül
mények a dolgozók elhe
lyezésével, étkeztetésével, 
közlekedésével stb. kapcso
latban. Az ideiglenes léte
sítmények egyre inkább 
szűkeknek bizonyultak. 
Meg kellett értetni a dol
gozókkal, hogy az átmeneti 
állapot szülte mostoha kö

Társüzemi gondolatok az Az üzem avatása előtt
— No, hogy tetszik az 

új testvérkéd, Pétiké?
— Ronda!
Hát igen. A régi ked

venc, féltékeny az újszü
löttre. Jómagam (testvér
üzemi dolgozó) ilyesforma 
érzésekkel indultam láto
gatásra Közép-Európa 
egyik legmodernebb és leg
mélyebb csecsemőjéhez, a 
IV. üzemhez. Végül is meg 
kellett állapítanom, hogy 
— néhány pörsenéstől el
tekintve — az újszülött 
szép. De menjünk sorjába.

Az üzemudvar kemény 
harc árán szoríthatott he
lyet magának az erdőben,
A fák úgy állják körül, 
hogy tenyérnyi felesleges 
helyet sem engednek át 
neki.

Legjellemzőbb az akna
torony, amely a főépület 
fölé felhőkarcolóként ma
gasodik, noha az utóbbi is 
háromemeletes.

A névadó a bányászna
pon lesz. Érthető hát, hogy 
a beruházók teljes gőzzel 
dolgoznak. Folyik az ud
var rendezése, szépítése is.
E mellett azonban termel 
a bánya. A megszűnt L 
üzem utolsó bányászrészle
gei is átjöttek már. Dolgo
zói adják az új üzem lét
számának 80 százalékát. A 
főépületben minden meg
található: öltözők, fürdők, 
felolvasó, lámpakamra, a

rülmények megszűnnek, ha 
a tervezett létesítmények 
felépülnek.

A két üzem összevonása 
nem ment simán. Nagyon 
sok előre látott és nem lá
tott problémával kellett 
szembenézni (vízhiány, 
buszkimaradások stb.). Az 
üzemvezetésnek a pártszer
vezet segítségével, a válla
lat vezetéssel karöltve si
került nagyobb megrázkód
tatás nélkül az I.—IV-es 
üzemek összevonását a cél
kitűzésnek megfelelően 
végrehajtani.

A IV-es üzem alapszer
vezete 1971 decemberéig 
funkcionált Nagy László 
alapszervezteti titkár veze
tésével, aki egyben az üzem 
energetikusi feladatait is 
ellátta.

Nagy elvtárs, felelős 
gazdasági funkciója mel
lett, hallatlanul sok ener
giát fordított az alapszer
vezet munkájára. Szemé
lyében olyan titkár állt az 
alapszervezet élén, aki időt, 
fáradságot nem kímélve 
sikeresen tudta mozgósíta
ni a kommunistákat a sok
szor rendkívül bonyolult 
feladatok megoldására.

1971 decemberében a IV- 
es körlet alapszervezetének 
létrejöttével a IV-es üze
mi alapszrevezet megszűnt. 
Ma már a IV-es üzem 
pártbizottságának irányí
tása alatt hat alapszerve
zet funkcionál. Szinte min
den önálló gazdasági egy
ségnek külön alapszerveze
te van. Az üzem fejlődését 
törvényszerűen követő fej
lődés ez. A megnövekedett 
gazdasági feladatok végre
hajtása során a gazdasági 
vezetés egyre fokozottab
ban igényli a párt irányí
tását és segítségét. A kom
munisták pedig megtiszte
lő feladatuknak tekintik, 
hogy a munkában, a harc
ban élenjárjanak, példát 
mutassanak.

Gy, J.

körletek és a különféle 
irodák.

A bejáratnál hatalmas 
hall van, olyan portásszek
torral, mint a Walldorf 
Astoriáé. Az ember önkén
telenül is keresi a felira
tot, amely jelzi, hogy hány 
nyelven beszélnek itt. A 
lépcsőház széles, mint a 
Metróé, csak nem mozog.

Úgy érzem magamat, 
mint a szegény rokon, aki 
feljött Pestre, hogy meg
nézze a sógorék új laká
sát.

Van mit nézni, annyi 
szent.

A körletirodákban beépí
tett szekrények, beépített 
virágtartó oszlopok egy 
kertészet nőnapi ünnepség 
indulókészlete számára. Uj 
bútorok mindenütt. A kül
ső „fal” csupa üveg. És 
fűtenek. A fűtőberendezés 
kifogástalan, s a kazánfű
tők értik a dolgukat. Jó 
ez, ebben a 35 fokos hőség
ben, mert a trópusi leve
gő csak így tűnik hűvös
nek.

A főbányamesteri irodá
ban hatalmas helikopter
légcsavarok kavarják a for
ró levegőt, hogy oda ne 
kozmáljon. Peti elvtárs (ki

Egy szocialista brigádve
zetők tanácskozásán cso
dálkoztak el rajta, és kér
dezték meg tőle: „Maga 
az a Kossuth-bányai Nagy 
Dezső?... Mi úgy gondol
tuk, hogy az egy nagy, 
erős ember...” Ö pedig 
csak mosolygott a csodál
kozókon, hisz nem először 
fordult elő ez vele élete 
során. Mert ugye, hiába a 
közmondás: kicsi a bors, 
de erős! Az emberekben 
úgy tudatosult, aki nagy 
dolgokat képes véghez vin
ni, annak okvetlenül na
gyon magasnak, széles vál- 
lúnak és nagyon-nagyon 
erősnek is kell lenni. S 
jóllehet, neki még a 170 
centiméterért is ágaskod
nia kell, az alig-alig el
képzelhető teljesítménye
ket, és az értük kijáró el
ismerést senki sem vitat
ja. Illetve van egy ember: 
ö maga.

Húsz éve dolgozik egy 
munkahelyen, a Kossuth- 
bányán. E két évtized alatt 
annyi szenet fejtett, om- 
lasztott, hogy, ha össze 
akarnák számolni, féltucat 
versenyfelelős is beleizzad
na. Ám, ha a munkája ke
rül szóba, azonnal közbe
szól : „Egyáltalán nem csak 
az én érdemem! Nagyon 
is benne van abban vala
mennyi mai és volt mun
katársam, hisz nélkülük, 
segítségük nélkül semmire 
sem mentem volna. Talán 
még a szerencsét is hozzá
adhatom, mert aligha le
het elhinni, hogy többször 
is előfordulhat az ember 
életében az a nagy, ritka 
eset, mikor egyetértő em
berek kerülnek egymás 
mellé, s úgy érzem, ne
kem ez megadatott.”

— Jó, jó, de a kitünte
téseket ön kapta! — pró
bálom bizonygatni.

Legyint.
— Kaphatta volna más 

is..., de talán mások is. 
Hogy rám esett a válasz
tás, természetesen nem 
utasítottam vissza. Minden 
esetre egy pillanatra meg
lepődtem. Tudja, velem
együtt nagyon sokan úgy I védelmezőjének. Január

AZ ÚJ TESTVÉR
ne ismerné?) a reggeli el
igazítást fejezi be, aztán 
hív a bányába.

A négyszintes kas puhán 
siklik velünk néhány száz 
méternyit a legfelsőbb 
szintig. Megtudom, hogy a 
szállítás teljesen automati
zált. A csillék betolását a 
külszínről irányítják. Csak 
egy csatlós van a szinten, 
az is azért, hogy ellenőriz
ze a szállítás folyamatát.

A bányában nem lehet 
fát látni. A csillemárkákat 
is fémlemezből kellett el
készíttetni, mert eleinte a 
csapatok egyik dolgozója 
mást sem csinált a műsza
kon, mint fát keresett a 
márkakészítéshez. Egyetlen 
kocsi fát láttam csupán. 
Két dolgozó tolta. Amikor 
már harmadszor találkoz
tunk velük, értettem meg, 
miről lehet szó: e két im
produktív feladata, hogy 
ébren tartsa a vájvégiek- 
ben a bányafa emlékét.

A legendás vastagtelepi 
munkahelyeket is megnéz
tem. Bennük TH-támpillé- 
rek sora, s a pízai ferde 
tornyot lepipáló kombinált 
pillérek. Olyan az egész, 
mint egy katedrális egy 
sülyedő hajóban. Mély be

gondolkodtak és gondol
kodnak most is: ha már 
ott vagyunk, akkor te
gyünk is valamit... Csak
hogy ez nem mindig úgy 
sikerül, ahogy szeretnénk.

Széttárja kezét.
— No, de ez már csak 

így szokott lenni.
— Siker? Nagyon keve

sen mondhatják el, hogy 
egymást követő két évben 
olyan magas kitüntetése
ket kapjanak, mint ön. 
Hisz 1964-ben a Munka 
Érdemrend arany fokoza
tát, míg a következő év
ben, 1965-ben a legmaga
sabbat, a Szocialista Mun
ka Hőse kitüntetést kapta, 
idén pedig beválasztották 
a megyei párt-végrehajtó
bizottságba.

— Ne tartson elégedet
lennek, már ami az elis
meréseket illeti. Az elége
detlenség csak magammal 
szemben van. Valahogy 
úgy érzem, mindennap te
hettem volna még valamit, 
valami többet... Látja, 
inkább türelmetlen va
gyok, mintsem elégedetlen.

— Másokkal szemben is?
— A másokkal szembeni 

elégedetlenséggel nem me
gyünk semmire. Mármint, 
a csak elégedetlenséggel. 
Adni kell mindenkinek, 
hogy utána elvárjunk va
lamit, vagy, hogy megkö
veteljük tőlük. Én úgy ér
zem, nagyon sokat kaptam 
ettől a társadalomtól, úgy 
anyagi, mint erkölcsi el
ismerést. A magam mód
ján megpróbálok valamit 
visszaadni...

Húsz éve került Komló
ra, a Baranya megyei Sza
va községből. Vagyis, nap 
mint nap szemtanúja, ala
kítója volt a város első 
húsz évének. Keze nyomát 
nem csak a bányák mé
lyéből felkerült feketeszén 
tonnák bejegyzései őrzik, 
de ott vannak a város épü
leteiben, játszótereiben, 
parkjaiban is. Nem csak 
együtt élt a várossal, de 
építette, s mikor arra sor
került — 1956-ban odaállt

nyomást tett rám a töme
dékelés terve is. A csak
nem befejezett, nagyszabá
sú berendezés annak az el
szántságnak szimbóluma, 
amellyel az Ember költsé
get nem kímélve oldja meg 
a legbonyolultabb problé
mákat is.

A bányában — a kül
színnel és a hiedelmekkel 
ellentétben — friss, hűvös, 
kellemes a levegő.

Eredklődöm a kiemelke
dő brigádok és vezetőik 
után.

A 21. csapat Tancsa Jó
zsef vezetésével, napi 5—6 
méteres teljesítménnyel az 
üzem legfontosabb feltáró 
munkáit végzi. Legnagyobb 
riválisuk a 9. csapat. Veze
tőjük László Lajos.

A 37. csapat Horváth Ist
ván vezetésével a vastag
telepi kísérleti munkákon 
dolgozik. A 26. csapat már 
az I. üzemnél is élenjáró 
brigád volt. Vezetője Biri 
János, aktív közéleti tevé
kenységéről közismert.

A kiszállásnál újabb 
meglepetés: automata, víz- 
öblítéses csizmamosó. Az 
ebédnél elismeréssel néz
tem szét az üzemi étkez
dében. Ha baj lesz az idő

ban kapta meg a 15 éves 
munkásőri Szolgálati Ér
demérmet. Néha kinéz a 
Kossuth Lajos utcai, kilenc 
emeletes épület legfelső 
szintjén levő lakása abla
kán, s ilyenkor új erőre 
kap.

Szőke, hullámos hajában 
e húsz év alatt alaposan 
megszaporodtak az ezüst
fehér hajszálak, ő azonban 
nem bánja. Húsz évvel ez
előtt elindult, hogy otthont 
keressen magának. Kom
lón otthonra lelt, és csa
ládot alapított.

A rádióból ércesen szól 
a déli harangszó, s mint
ha csak feleselni kívánna 
vele, megszólal a Kossuth 
téri templom harangja is. 
Készülődik. Ezen a héten 
délutános szakba jár. In
dulnia kell, hisz ki mutas
son jó példát a pontos 
munkakezdésből a közel 
másfél száz fős csapatnak, 
ha nem ő, a csapatvezető?

—, Hát, akkor menjünk 
együtt;

Agyvelőt forralóan tűz a 
nap. S jóllehet, a régi fő
utca földberoggyant házai 
közül már csak kevés szo- 
morkodik, az új belváros 
és vele együtt a szélesebb 
autóút még várat magára.

— Szereti a várost?
—■ Húsz éve élek itt. Mi 

építettük. Lehet nem sze
retni azt, amit minden 
idegszálával akart és épí
tett ...?

Szépítik, csinosítják a 
Lenin teret. Készülnek az 
alkotmány ünnepére, na 
és a közelgő bányásznapra.

— Árulja el, melyik volt 
a legszebb bányásznap az 
életében?

— Mindig a következő, 
vagyis most az idei...

Még nagyon sok szebb 
bányásznapot, Nagy Dezső.

(Átvéve testvérlapunk, a
Mecseki Bányász bá
nyásznapi számából.)

Kapu László

járással, a kispályás baj
nokságot itt is megrendez
hetik. E mellett a „tiszta 
asztal, rendes tál” mozga
lomba is benevezhetnének. 
Ebéd után megnéztük a 
gépműhely befejezés előtt 
álló építkezését. Ez a mun
ka kollektív a szó minden 
értelmében. Az üzem dol
gozói 2500 társadalmi mun
kaórával végezték el az 
alapozást, s 2100 műszak
kal a falazást, villanysze
relést. A II. üzem a lanov
ka-pálya szerelésének vál
lalásával tehermentesítette 
a Szolgáltató Üzemet, 
amely teljes kapacitással 
dolgozik most a szerelvé
nyeken. A lényeg, hogy a 
műhely (valóságos kisgép
gyárnak ígérkezik), ame
lyet most egy ócskavaste
lepi lemezbódé helyettesít, 
bányásznapra már dolgozni 
fog. Búcsúzás után tűnődve 
ballagtam a buszmegálló
hoz. Lám, nincs itt baj 
semmi.

Reccs! Nézem: a vaskor
lát vége leszakította a zse
bemet. Csak kissé hajlítot
ták le a vascső hegekkel 
fogazott végét. Úgy fest 
így, mint egy kaján kutya- 
kölyök. És látszik a pofá
ján, hogy nem ez az első 
munkája.

Szóval van hiba mégis. 
De a hiba az én zsebem
ben van.

dr. Tóth
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KÖSZÖNTJÜK KITÜNTETETT DOLGOZÓINKAT!
Eredményes munkásságuk és a vállalat IV. számú bányaüzemének létesítése során kimagasló munkájuk elismeréseként, a XXII. bányásznapon a következő 

elvtársak részesülnek kormány és miniszteri kitüntetésben:

Mátrai Árpád Honti Lajos Till József Béres György Kővári Antal Vidákovics Sándor

Gál Lajos Kinczler József Szűcs János Kotri Pál Farkas László M. Nagy Lajos

Szabó Jenő II. Lőrincz Vilmos Krampol György Brandt Henrik Borhy Lajos Vicze János

Mátrai Árpád 
mű. ig.-helyettes 

a Munka Érdemrend 
arany fokozatát

Honti Lajos 
IV. üz. csv. vájár 

a Munka Érdemrend 
arany fokozatát

Till József 
IV. üz. főmérnök 

a Munka Érdemrend 
ezüst fokozatát

Béres György 
IV. üz. aknavájár 

a Munka Érdemrend 
ezüst fokozatát

Adrián Dezső 
IV. üz. csv. vájár 

a Munka Érdemrend 
ezüst fokozatát

Kővári Antal 
beruh, oszt. csop.-vez. 
a Munka Érdemrend

bronz fokozatát

Tancsa József 
IV. üz. csv. vájár

a Munka Érdemrend 
bronz fokozatát

Cservenka István 
Szóig. Üz. lak. szoc. b.-vez.

a Munka Érdemrend 
bronz fokozatát

KIVÁLÓ BÁNYÁSZ

Vidákovics Sándor 
IV. üz. fa. lakatos

Gál Lajos 
IV. üz. szv. vájár

Kinczler József 
IV. üz. csv. vájár

Szűcs János 
IV. üz. köri. techn.

KITÜNTETÉST KAPNAK:

Kotri Pál
II. üz. csv. vájár

Farkas László 
II. üz. körl.-vez.
M. Nagy Lajos 

III. üz. csv. vájár 
Soós Péter

III. üz. bányamérés vez.

A BÁNYÁSZAT KIVÁLÓ DOLGOZÓJA 
KITÜNTETÉSBEN RÉSZESÜLNEK:

Kerekes Jenő
IV. üz. vezetője

Nagy László 
IV. üz. energetikusa

Hegedűs Béla 
bér. oszt. csop.-vez.

Zámbó József 
bér. oszt. csop.-vez.

Szabó Jenő I. 
bér. oszt. csop.-vez.

Szabó Jenő II.
bér. oszt. csop.-vez.

Lőrincz Vilmos
ÉDÜ lakatos

Krampol György 
ÉDÜ üz.-rész vez.

Brandt Henrik
Szóig. Uz. csop.-vez.

Helschtáb Jenő 
Szóig. Uz. lakatos 

Borhy Lajos
Kut.-Mélyf. Uz. vez. fúróm.

Vicze János 
Kis.-Kut. laborvez.

A fenti kitüntetéseken 
kívül még vállalati, üzemi 
hatáskörben 155 dolgozónk 
kap Kiváló dolgozó, 580-an 
kapják meg a Bányász 
Szolgálati Érdemérem ki
tüntetést, és 1519 fő kap 
törzsgárda jelvényt, elis
merést.

A bányásznapi ünnepség 
keretében adják át a II. 
üzemi Ságvári Endre szo
cialista brigádnak a Szak
ma kiváló brigádja elisme
rő kitüntetést, amely ha
zánkban első ízben kerül 
átadásra.

Kitüntetettjeinknek gra
tulálunk.

Szerkesztőség

Soós Péter Kerekes Jenő Nagy László Hegedűs Béla Zámbó József Szabó Jenő I.
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A bányásznapi programból
Üzemeink augusztus 30. és szeptember 1. között 

tartják a hagyományos bányásznapi ünnepségeket. A 
vállalati ünnepség szerepét az idén a IV. üzemi ava
tó ünnepség tölti be, amit szeptember 2-án 12 órakor 
tartunk a petőci üzemben. Szeptember 2-án üzemeink 
is képviseltetik magukat a csertői bányászemlékmű 
koszorúzási ünnepségén.

A kultúrműsorból: szeptember 1-én 19 órakor a 
Pécsi Nemzeti Színház művészei vidám műsorral kö
szöntik a munkásszálón lakó dolgozóinkat. (Zsebszín
pad.) 17 órakor Heintje NSZK játékfilm vetítése. 
(Ságvári nagyterem.) 19 órakor a Derkovics György 
képzőművészeti szakkör tagjainak festmény- és grafi
ka-kiállítása. (Ságvári Endre Művelődési Ház.)

Szeptember 3-án: 15—18 óráig hagyományos gyer
mekrajz-verseny a Ságvári parkban. Részt vehet min
den, 7—14 éves gyermek. A rajz témája: A bányász 
élete és munkája. Jelentkezés a helyszínen. 18 óra
kor értékelés, díjak átadása a 4-es teremben. 17—*
22 óráig ifjúsági tánc. Zene: Opus 5. (Ságvári nagy
terem.)

A sportműsorból: szeptember 3. Kézilabda NB II. 
női, Pécsi Vörös Meteor—Pápa 8,30 órakor. NB I. B 
férfi, Pécsi Ércbányász—Miskolci Bányász 9,30 óra
kor. Női labdarúgás, Pécsi Ércbányász—Budapest 11 
órakor. Mind a három mérkőzésre az Ércbányász 
Sporttelepen kerül sor.

Szeretettel köszöntjük 
az országos bányász honvédelmi 

lövészverseny résztvevőit

Rekordnevezés: 17 csapat a döntőben
Szeptember 9-én kezdődik az országos 

bányász lövészbajnokság

Segített a Kísérleti-Kutatási 
és Automatizálási üzem

Szeptember 9-én rangos 
eseménynek lehetünk szem
tanúi a városi lőtéren. A 
Bányaipari Dolgozók Szak- 
szervezete és a MÉV szak- 
szervezeti bizottsága ren
dezésében kerül sor a II. 
országos bányász honvé
delmi lövészbajnokság csa
pat- és egyéni versenyére. 
A sportesemény növekvő 
népszerűségére jellemző, 
hogy az elmúlt évi hat 
vállalattal szemben, az ez 
évi versenyre 17 vállalat 
nevezte be csapatát (13 fér
fi, 4 női). A döntő színvo
nalát emeli, hogy első íz

Szeptember 3-án 11 órakor

Női labdarúgó-mérkőzés
A MÉV tömegsport bi

zottsága meghívására szep
tember 3-án 11 órai kez
dettel az Ércbányász Sport
telepén kerül sor az Érc
bányász—Budapest női
nagypályás labdarúgó-mér
kőzésre. A budapesti csa
pat játékosai a Könnyű
ipari Építők egyesület szí
neiben résztvesznek az or
szágos női labdarúgó-baj
nokságban. Az elmúlt év
ben kitűnő eredményt ér
tek el, a Femmia és a Ká
belgyár csapatai mögött, a 
harmadik helyen végeztek. 
Az erőviszonyokat latol

Horgász hírek
A hagyományos Herman 

Ottó Horgász Emlékver
senyt augusztus 19—20-án 
rendezték meg a Pécsi tó 
környékén. A verseny ösz- 
szetett: ügyességi számok
ból és halfogási verseny
ből állt. A rendkívül rossz 
időjárás ellenére is tíz csa
pat vett részt a versenyen. 
A versenynek külön izgal
mat adott az a tény, hogy 
a Soroksári Dunaági Inté
zőbizottság csapata előző
leg már két esetben el
nyerte a verseny kupát, és 
az esetleges harmadszori 
győzelmükkel véglegesen 
tulajdonukba kerül a ku
pa. A Baranya megyei csa

ben kerül sor a nők ver
senyére. A verseny 8.40 
órakor kezdődik, a több 
mint száz versenyző részé
re és 15.40 órakor fejező
dik be. Ezt követően kerül 
$or a Ságvári Endre Mű
velődési Ház kultúrtermé
ben az ünnepélyes ered
ményhirdetésre. A női ver
senyzők fekvő testhelyzet
ből 3 próba, 10 értékelt lö
véssel, a férfiak 3 test
helyzetből, 9 próba és 30 
értékelt lövéssel versenyez
nek a csapat- és egyéni 
helyezésekért.

K. M.

gatva a budapesti együttes 
összeszokottabb és nagyobb 
játékerőt képviselő együt
tesnek tűnik, mint a ha
zai csapat. Reméljük, hogy 
mindezek ellenére az Érc
bányász lányok nem ille
tődnek meg a nagyobb ru
tinnal és tudással rendel
kező budapestiek előtt. Lel
kesedésükkel, akaratukkal, 
no, meg a tudásukkal 
egyenlő eséllyel állhatnak 
ki a mérkőzésre. Jó mér
kőzést és a közönségnek 
jó szórakozást ígér e nem 
mindennapi sportesemény.

Kovács Miklós

pat azonban jó felkészülé
sével —■ és a horgászathoz 
mindig szükséges kis sze
rencsével — megnyerte a 
versenyt. A megyei négy 
fős csapatban, vállalatunk 
horgász egyesületének kép
viseletében Czencz László, 
Nagy Sándor és ifj. Ákl 
Ferenc vett részt. Már az 
is hagyománynak számít, 
hogy a Baranya megyei In
tézőbizottságot vállalatunk 
horgász egyesületének tag
jai képviselik a versenye
ken. Eredményes munká
juk alapján vettek részt az 
Országos cél- és távdobó 
versenyen is augusztus 26— 
27-én Budapesten.

Ahány problémát meg
oldott vállalatunk életében 
a IV. bányaüzem létrejöt
te, legalább annyit fel is 
vetett. Csak néhányat és 
a legfontosabbak közül: 
egészen eltérő minőségű 
érc; a szellőztetés; új vá
gatbiztosítási módok stb. 
Hogy üzemünk mit tett a 
legfontosabb kérdések meg
oldása érdekében, arról 
kérdezem Horváth Kálmán 
elvtársat a bányászati 
üzemegység vezetőjét.

— A IV-es üzemi... len
csékben kialakított fejté
sekben az év eleje óta 8 
darab elektromos támter- 
helésmérőt, 1 darab pillér
nyomásmérőt és 7 darab 
alakváltozásmérő rozettát 
építettünk be. Közel há
rom éve figyeljük ugyan
itt 3 darab felboltozódás- 
mérő inga mozgását. A ki- 
értékelési és a méretezési 
képletek kidolgozásához
szükséges matematikai 
módszerek már rendelke
zésünkre állnak — kezdte 
a beszélgetést Horváth elv
társ. — Jelentőségükben 
nem kisebbek azok a geo- 
elektromos mérések sem, 
melyekkel a kőzetfeszült- 
ség-változásokat vizsgáljuk. 
Mivel a IV-es üzemi kő
zetek mintegy három-négy- 
szer keményebbek, mint a 
többi bányaüzemé, ez to
vábbi problémákat vetett 
fel, s ezekre is megoldást 
kellett találni. Ennél az 
üzemnél alkalmaztuk a 
szovjet SZBKNSZ-2 típusú 
fúrószerkezetet, melynek 
ugyan elsődleges célja a 
vibrációs ártalom csökken
tése volt, de használatá
val robbantás-technológiai 
változtatásokat is be kel
lett vezetni, a kisebb szá
mú, de nagyobb átmérőjű 
fúrólyukszám miatt.
Ugyanakkor, a kemény kő
zetben a több robbanó
anyag-felhasználás miatt 
fokozódott a porképződés. 
Itt alkalmaztuk az üzem
mel együtt legsikeresebben 
a porlekötő ciklonokat és 
az egyéb porlekötő zsáko
kat.

A másik fontos kérdés
sel kapcsolatban az üzem 
élüzemi vállalásának önér
tékelése a következőket 
mondja: „1971-ben kezd
tük meg a mélyszinti érc
feldolgozás gyakorlati
programjának megvalósítá
sát, melyet három lépcső
ben kívánunk megvalósíta
ni. Első lépésként bevezet
tük a három fokozatú fel
tárást ... és megkeztük a

Az ércszállító brigádok is 
kitettek magukért

Nagy örömet jelentett, 
amikor megindult a IV. 
üzemből az ércszállítás, de 
ez újabb és újabb terhe
ket is rótt a Bikovszkij 
ércszállító brigádra. Ök 
szállítják le az ércet a bá
nyákból és képezték azo
kat a hatalmas meddődom
bokat, melyeket lassan a 
természet zöldelő növény
zettel látott el. A csapat, 
mint többszörös szocialista 
brigád, mindent megtett 
annak érdekében, hogy az 
érc szállítása zavartalan 
legyen és a megnövekedett 
termelési feladatokat ma
radéktalanul megoldja.

Horváth Zsigmond bri
gádvezető, több éves gya
korlatával igyekezett mesz- 
szemenő segítséget adni a 
brigádhoz kerülő újoncok
nak is. A brigád három 
műszakban dolgozik, s ön

flotációs technológia kiala
kítását. 1972 első felében 
a ... bányaüzemektől na
gyobb mennyiségben szál
lítottak mélyebb szintekről 
származó érceket, ennek 
következtében a fémkiho- 
zatalban romlás követke
zett be. E miatt szüksé
gessé vált 1971, végén 1972 
elején a közvetlen ered
ményt adó technológiai 
változtatások kísérleteinek 
elvégzése. A módosított 
háromlépcsős technológiá
val újra megközelítettük 
az előző fél éves fémkihoza- 
talt, jelentősebb költségnö
vekedés nélkül. 1972. első 
félévének végére ... kiala
kult a flotációs technoló
gia, amely alapja lehet az 
úgynevezett második lép
csőnek, mely biztosítja az 
előírt fémkihozatalt a nö
vekvő mélyszinti ércarány 
ellenére is.”

Az összefoglaló sorok 
mögött az egyénék, szocia
lista brigádok, részlegek és 
üzemegységek munkája áll. 
Kutatások, elméleti mun
kák, geológiai, geofizikai, 
kémiai elemzések ezreiből, 
társadalmi munkaórák szá
zaiból tevődött össze az 
üzem segítsége, mely a 
többiekével együtt bizto
sak vagyunk, hogy reali
zálódik a IV-es bányaüzem 
és így a vállalat év végi 
eredményeiben is.

B. Gy.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ
A Mecseki Ércbányászati Váll. 

dolgozóinak lapja. 
Felelős szerkesztő:

Tóth Béla 
Szerkesztő:

Ragoncsa János 
Szerkesztőség: 

Munkásszálló A épület I. 5. 
(Pécs, III., Hajnóczy u. 35.) 

Telefon: 13-664 Vállalati: 147 
Kiadja:

a Baranya megyei Lapkiadó V. 
Felelős kiadó:

Braun Károly 
Telefon: 15-3«, 15-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,- Ft

MEGJELENIK
KÉTHETENKENT

MÉV Nyomda
Felelős vez.: Dr. Hangos Lajos

tevékenyen segítséget nyúj
tanak, hogy az állásidő, a 
tétlen várakozás minél ke
vesebb legyen. A brigád
ban igen jól dolgoznak 
még Földi László, Németh 
Ferenc, Horváth László, 
Kónya László, Poroszka 
Sándor és még sokan má
sok.

Az ércszállításon kívül 
segítettek a IV-es üzemi 
gépek helyszínre szállításá
ban. Ez bizony sokszor ál
lította a gépet és az em
bert is komoly feladat elé, 
amikor a hatalmas gépeket 
úttalan utakon küzdötték 
fel Petőcre. Közülük csak 
pár nevet említünk, pél
dául Ozorai István és Il
lés Dezső elvtársakat, akik 
a jók közül is kiemelked
tek.

Engelmann József

KERESZTREJTVÉNY
Rejtvényünk vízszintes 1. folytatva függőleges 17., 6., 27., 

23. és 29. sorában Csuka Zoltán: Piros Pünkösd Pécsett cí
mű verséből idézünk. Megfejtésül e sorokat kell beküldeni 
a szekesztőség címére 1972 szeptember 10-ig. A helyes meg
fejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Fordítva torz! 
15. Becézett női név. 16. Hat
van havi. 17. Női név. 18. 
Százegy - római számmal. 20. 
Orosz férfinév. 21. Portugál 
gyarmat volt. 22. Kasmír kö
zepe! 23. Ilyen só és föld is 
van. 25. Visszaélt! 26. Kötő
szó. 27. Az-e? 28. Nem váro
son (ford.). 30. Előd. 31. A 
buta. 32. Haj, ló, határ jel
zője. 33. Z.J. 35. Vezetékben 
kering. 36. E.J. 37. Negyven
kilenc — római számmal. 38. 
Kiejtett mássalhangzó. 39. If
júsági regényíró. 41. Mohame
dán isten. 43. Város a Maros 
mellett. 44. Langyos rész! 45. 
Méreg. 46. Juttat. 47. Kötőszó. 
48. Építő anyag. 49. Hamis. 
51. Ilyen feladat is van. 53. 
Nyugalom. 55. Áramolt. 56. Vas 
vegyjele. 57. Vigyázás a fela
data. 59. A-val a végén folyó 
Szlovákiában. 60. Kevert sók. 
61. A.E.Z. 62. Mosószer márka. 
64. Söntés. 65. Ital. 66. A.M.L.U. 
67. Cukros. 70. Forrás - né
metül. 71. Étkezéshez előké
szül. 73. Halfajta. 75. Letét.
Függőleges: 2. Erős. 3. Női
név. 4. T.O.A. 5. Azonos más
salhangzók. 7. Helyhatározó 
rag. 8. Menyasszony. 9. öt- 
százegy — római számmal. 10.

Petőc, egy „külszíni” szemével
Az ÉDÜ dolgozója lévén 

nem ismerem a bányát, bá
nyászokat igen, de csak kö
zönséges civil öltözetben. 
Most itt állok egy dolgos 
hétköznapon és szinte le
nyűgöz az átadásra készü
lő, égbenyúló gépmonstrum 
és a körülötte folyó lük
tető, eleven élet.

Beszállás! 400-ra, 500-ra 
— hallom az eligazító ve
zényszavakat. De közben 
viccelődésre is van idő: Is
mét pincebuli lesz! És a 
„lezseren” öltözött, de egy
től egyig sisakos bányá
szok besorolnak az emele
tes kasba. Szinte restellem 
magam — e mindenre el
szánt emberek között — 
civilben. Csörren a „lánc
ajtó”. Kész! A következő pil
lanatban már csak a drótkö
telek monoton futását lát
ni... S valahol lent a föld 
gyomrában megkezdődik a 
kemény, igen sokszor fog- 
csikorgatásra kényszerítő 
munka. Szerencse fel, sze
rencse le ... — jut eszem
be merengésem közben a 
dal, a bányászok himnu
sza ... Jó lenne valamiről 
konkrétan is írni — vetem 
fel kísérőmnek, Györkös 
elvtársnak, aki már ajánl
ja is: Itt a gépműhely, mi
előbbi átadása létfonotssá- 
gú. önerőből és a Szolgál
tató Üzemmel karöltve 
igyekeznek, hogy minél 
előbb átadhassák rendelte
tésének a tágas csarnokot. 
Társadalmi munkák soro
zata után az első számú 
kőműves brigád, a Bozso- 
vics János vezette csoport 
oroszlánrészt vállalt és vál

Az egyik nem. 11. Ki - oro
szul. 12. Gondolt. 13. Ilyen nö
vény is van. 18. Színművésznő 
(Zsuzsa). 19. Város Törökor
szágban. 22. Szeretni - lati
nul. 24. Becézett női név. 34. 
Férfi név. 36. Elhamvadó. 38. 
Szilaj. 40. R.G. 42. Hangtala
nul lazul. 46. Község Borsod
ban. 50. Titkon figyeli. 52. 
Vad. 54. Szint. 56. Felfigyel. 
58. Morc, barátságtalan. 61. 
Helyhatározó szó. 63. Város 
a Szovjetunióban. 66. Mint 
vízsz. 43. 68. Német személyes
névmás. 69. Húz. 70. Bevon
azonos hangzói. 72. T.N. 73. 
Személyes névmás. 74. Nikkel 
vegyjele. 75. O.I.

©
Lapunk augusztus 1-i szá

mában közölt keresztrejtvény 
helyes megfejtése: Az az al
kotmány, amely nem hatol be 
az erkölcsökbe, csak hiú pa
pírlap. (Balzac.) Könyvjuta
lomban részesültek: Nagy Sán- 
dorné (Pécs, Ybl M. u. 9. 
1/6.), Traj Zoltán (II. bánya
üzem), Vincze János (Pécs, 39- 
es dandár út 2/a.).

JUHASZ KAROLY

lal a hatalmas munkála
tokban.

A brigád tagjai régi, 
harcedzett törzsgárda ta
gok: Bocsi István, Kozma 
János és Nemes László. Bi
zonyítottak ők már sok he
lyen, legutóbb két éve a 
tiszai árvíz idején Fülpös- 
darócon, amikor három 
teljes házat és a negyedik
nek az alapozását készítet
ték el két hét alatt. A na
pokban, a bazaltbeton hiá
nya egy kicsit hátráltatta 
munkájukat, de rajtuk 
nem fog múlni az épület 
időbeni átadása.

Pósa József, az üvege
zők csoportvezetője (B. m. 
Építőipari Vállalat). — Az 
üvegezési munkálatokat 
hátráltatja a szellőző nyí
lások elkészítésének hiá
nya és a panelek lemeze- 
lési munkáinak lemaradá
sa. E munkákat nem vala
mi nagy intenzitással a 
Pécsi Építő KTSZ végzi.

— Húsz főre emeltük az 
itt dolgozók létszámát —- 
mondja a KTSZ egyik szó
vivője. (Félő, hogy így sem 
megy jobban. Sőt!) Füge 
Ernőék készítik a lefolyó
kat, levegő-, víz- stb. veze
tékeket. — Mi is mindent 
el fogunk követni —mond
ja.

Tartózkodási időm le
járt. Búcsút intek a fé
nyes ALU-tetős, hungaro
cell szigetelésű, szép csar
noknak, majd a távolodó 
buszból még egyszer visz- 
szanézek a völgyet uraló 
új bányára. Jó szerencsét 
IV-es üzem!

Keller Gábor
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Kettős ünnepre jöttek össze az üzem dolgozói. ' 
A 22. bányásznap egybeesett az üzem megalakulásá
nak 10 éves évfordulójával. Üzemünk dolgozói készül
tek e nevezetes évforduló megünneplésére, minden 
üzemegységünk számba vette a 10 éves időszak alatt 
elvégzett munkát.

Az ünnepségre eljöttek kitüntetett dolgozóink, 
Mátrai Árpád, a vállalat igazgatóhelyettese és Rácz 
Gyula vállalati szakszervezeti titkár. A jubileumi ün
nepség vendége volt Bimbó József elvtárs, az ÉDÜ 
vezetője, Pusztai József és Balázs Tamara elvtársak 
az üzem által patronált Gyakorló Általános Iskola 
képviselői és a 39-es dandár úti úttörőcsapat tagjai.

Tís éves a Kísérleti-Kutatási 
és Automatizálási Üzem

IX. ÉVF., 18. SZÁM Ara 50 FILLÉR 1972. SZEPTEMBER 15.

A XXII. bányásznapon

felavattuk a IV-es bányaüzemet

Dr. Szekér Gyula ünnepi beszédét mondja. (Foto: Jobb)
Üzemeink, augusztus

29. és szeptember 1. kö
zött tartották meg a ha
gyományos bányásznapi 
ünnepségeket, ahol ki
tüntetéseket, jutalmakat 
adtak át a törzsgárda ta
goknak és a kiemelkedő 
munkát végző dolgozók
nak.

Vállalatunk vezetősége a 
22. bányásznapon központi 
ünnepségét szeptember 2- 
án legfiatalabb, egyben 
legkorszerűbb IV-es bá
nyaüzemben tartotta. Ez 
alkalommal került sor a 
milliárdos nagyságrendű, 
hatalmas létesítmény ün
nepélyes felavatására és 
termelésbe való végleges 
átadására is. Az ünnepsé
get megelőzően vállalatunk 
vezetői tájékoztatták a 
meghívott vendégeket az 
üzem építésének történeté
ről, akik a tájékoztató 
után megtekintették a kül
színi létesítményeket. Ezt 
követően került sor az ün
nepségre, amelyen a vál
lalat üzemeinek meghívott 
vezetőin és dolgozóin kí
vül megjelentek az üzem 
tervezésében, építésében 
résztvevő vállalatok veze
tői, dolgozói, városunk és 
megyénk párt-, állami és 
társadalmi szerveinek ve
zetői, képviselői, a Mecse
ki Szénbányák Bányászati 
Aknamélyítő Vállalat kül
döttei, a vállalatunkkal 
kapcsolatban álló szovjet 
szervek képviselői, vala
mint a 22. bányásznap al
kalmából hazánkban tar
tózkodó NDK és lengyel 
delegációk tagjai. Az el
nökségben helyet foglalt: 
Dr. Szekér Gyula nehéz
ipari miniszter, Kovács 
Sándor, a NIM pb titká
ra, Bics Lajos, a NIM 
Uránipari Titkárság veze
tője, Simon Antal, a BDSZ 
főtitkára, Madarasi Attila 
pénzügyminiszter helyettes,

Csesznokov Nikolaj Ivano- 
vics, a Szovjetunió Közép
gépipari Minisztérium
VIII. igazgatási osztályá
nak vezetője, A. M. Szö- 
rokin, a Szovjetunió ma
gyarországi nagykövetségé
nek követségi tanácsosa, D. 
J. Levcsenkó, a Szovjet
unió magyarországi nagy- 
követség kereskedelmi kép
viselője, Tkacsenkó Ale- 
xandr Grigorjevics, a Szov
jetunió Középgépipari Mi
nisztériumának magyaror
szági megbízottja, Herbert 
Strienitz, az NDK Ércbá
nyák Szakszervezetének el
nöke, Dr. Jerszi István, a 
megyei pb titkára, Hor
váth Lajos, a Baranya me
gyei Tanács V. B. elnöke, 
Garamvölgyi János, a Me
cseki Szénbányák igazga
tója, Tóka Jenő vállala
tunk igazgatója, Kovács 
István, pártbizottságunk 
titkára, Kerekes Jenő, a 
IV-es üzem vezetője, Ga
dó István, a II. sz. bá
nyaüzem Ságvári Endre 
szocialista brigád vezetője 
és Honti Lajos vájár, a IV. 
sz. bányaüzem szocialista 
brigádvezetője.

A Bányászhimnusz el
hangzása után a 39-es dan
dár úti Általános Iskola 
úttörői köszöntötték az ün
nepség résztvevőit és raj
tuk keresztül a magyar 
bányászokat. Ezt köve
tően Kovács elvtárs, válla
latunk pb-titkára üdvözöl
te az ünnepség résztvevőit 
és a díszünnepséget 'meg
nyitotta.

Dr. Szekér Gyula nehéz
ipari miniszter ünnepi be
szédében méltatta és elis
meréssel szólt a bányászok 
munkájáról, ezen belül ki
emelve a nagy múlttal és 
hagyományokkal rendelke
ző pécsvidéki bányászok 
munkáját.

— Mai ünnepségünk ki
emelkedő eseménye —• 
mondotta — hogy ez alka

lommal új bányaüzemet is 
avatunk.

A jövő feladatairól szól
va hangsúlyozta, hogy a 
bányászatban jelentős ten
nivalóink vannak a kor
szerű technika, technológia 
továbbfejlesztésében, szé
leskörű elterjesztésében. 
Cél az, hogy a ma is még 
nehéz bányamunkát köny- 
nyebbé tegyük. Elismerő 
szavakkal emlékezett meg 
a mecseki uránércbányá
nak munkasikerekben gaz
dag múltjáról, a IV-es 
üzem építése során elért 
országos rekordteljesítmé
nyekről, és arról a baráti 
segítségről, amelyet a szov
jet uránbányászok nyújtot
tak uránbányászatunknak. 
A 22. bányásznap és a IV- 
es bányaüzem felavatása 
alkalmából Szekér elvtárs 
kormány- és miniszteri ki
tüntetéseket adott át a leg
kiválóbb vezetőknek, dol
gozóknak és a IV-es bá
nyaüzem építésében részt
vevő vállalatok kimagasló 
teljesítményt nyújtó dolgo
zóinak.

A Magyar Népköztársa
ság Elnöki Tanácsa által 
adományozott Munka Ér
demrend arany fokozatát 
öt, ezüst fokozatát négy, 
bronz fokozatát hjárom ki
magasló munkát végző ve
zetőnek és dolgozónak 
nyújtotta át. Ezen kívül 15 
Kiváló bányász, 19 Bányá
szat kiváló dolgozója, 7 
Nehézipar kiváló dolgozó
ja kitüntetést és Baranyá
ban első ízben a Szakma 
kiváló brigádja magas 
szintű kitüntetés átadásá
ra került sor. Ez utóbbit 
brigádja nevében Gadó 
István II. üzemi Ságvári 
Endre fejtési szocialista 
brigád vezetője vette át. 
Brigádjából Czeglédi Ist
ván, Jelenik László,. K.

A Himnusz elhangzása 
után Szondy Lajos, üze
münk szakszervezeti bizott
ságának titkára nyitotta 
meg a jubileumi ülést. 
Kedves színfoltja volt az 
ünnepségnek a 39-es dan
dár úti iskola úttörőinek 
köszöntése, akik virággal 
kedveskedtek az eddig 
nyújtott segítségért.

Dr. Czeglédi Béla üzem
vezető elvtárs ünnepi meg
emlékezésének első részé
ben méltatta a bányásznap 
jelentőségét, kitért annak 
tradícióira, értékelte azt a 
nehéz és felelősségteljes 
munkát, melyet bányásza
ink úgy végeznek, hogy 
teljesítményük állandóan 
emelkedik.

Mély megbecsüléssel adó
zott azon mártírok emlé
kének, akik Tatabányán, 
illetve Csertetőn életüket 
áldozták a jobb életfelté
telek biztosításáért.

Az ünnepi megemléke
zés második részében mél
tatta az üzem 10 éves te
vékenységét, kitért mun
kánk sokrétűségére. A bá
nyászat műszaki fejleszté
se terén különösen kiemel
te a fejtésbiztosítás, a fú
rás-robbantás terén elért 
eredményeket, míg vegyi 
teídolgozás fejlesztésénél 
értékelte az ÉDÜ-vel kö
zösen végzett munkát, az 
ÉDU felfutásával kapcsola
tos problémák megoldását, 
valamint a mélyebb szin-

Adrián Dezső átveszi a Munka Érdemrend ezüst fokozatát

Nagysándor vájárok, Tóth 
Imre, Völgyi Sándor se
gédvájárok részesültek ki
tüntetésben.

Az ünnepség az Interna- 
cionálé hangjaival ért vé
get, melyet díszebéd kö
vetett.

A díszebéden az első po
hárköszöntőt Mátrai Árpád 
vállalatunk műszaki igazga
tóhelyettese mondotta. Po
hárköszöntőjében köszöne
tét mondott maga és a ki
tüntetett társai nevében a 
magas kitüntetésért, hang
súlyozva, hogy nemcsak 
a kitüntetettek, hanem az

tű ércek feldolgozásában 
kifejtett közös tevékenysé
get.

Szólt azokról az új te
rületekről, amelyeket üze
münk dolgozói alakítottak 
ki, így a ritkaföldfémprog
ram keretein belül kidol
gozott technológiai eljárá
sokról, valamint a válla
lat műszerezettségét bizto
sító munkánkról.

Külön kiemelte üzemünk 
dolgozóinak összekovácsolt- 
ságát, azt, hogy jelentős 
azoknak a száma, akik az 
üzemünknél, annak meg
alakulása óta dolgoznak, 
azt, hogy 212 fő a törzs- 
gárdaállományunk, és azt, 
hogy dolgozóink közül 59- 
en érdemelték ki a Bá
nyász • szolgálati érdem
érem ezüst, illetve bronz 
fokozatát.

Az ünnepségen felszólaló 
Mátrai Árpád igazgatóhe

Tiltakozó röpgyülések
Uzemeinkben az Indokí

nai Szolidaritási Hét al
kalmából röpgyűléseken 
emlékeztek meg dolgozó
ink Indokína népeinek hő
si harcáról, és tiltakoztak 
az Egyesült Államok ag
resszív politikája ellen. 
Követelték az évek óta 
tartó konfliktus mielőbbi 
békés rendezését.

Több üzem röppgyűlésé-

egész kollektíva érdeme, 
majd poharát ürítette a 
bányászokra.

A meleg, baráti hangu
latú ünnepi ebéd alatt po
hárköszöntők sora hangzott 
el. Kovács elvtárs, válla
latunk pb-titkára, az ebéd 
alatt adta át a Baranya me
gyei Építőipari Vállalat ál
tal készített Uránváros épí
tését és legszebb házait ké
pekben bemutató emlékal
bumot Dr. Szekér Gyula 
miniszter elvtársnak. Sze
kér elvtárs pohárköszöntő
jében méltatta a MÉV kol
lektíváját, azon belül is az

lyettes elvtárs elmondotta, 
hogy az üzem beváltotta 
a hozzáfűzött reményeket, 
az elmúlt tíz év munká
ja ezt bizonyította. Ki
emelte ugyanakkor, hogy 
a következő tíz év sem 
lesz könnyebb, sőt nehe
zebb, tekintettel arra, hogy 
most egy már kialakult 
rendszeren kell finomítani 
és ez igen nehéz munka.

Az ünnepi megemléke
zést követően kitüntetések 
és jutalmak átadására ke
rült sor. Mátrai elvtárs 
üzemünk két dolgozójának 
adta át az elismerő okle
velet a IV. sz. bányaüze
münk beindításában kifej
tett tevékenységükért. Hú- 
szonegy dolgozónk kapott 
Bányász szolgálati érdem
érmet és húszonöt fő 15 
éves törzsgárda tagsági el
ismerést és jutalmat.

Ezt követően Dr. Czeglé
di Béla üzemvezető elvtárs 
átadta a Kiváló dolgozó 
kitüntetéseket és pénzjutal
makat, valamint emlékla
pokat azoknak a dolgozók
nak, akik tíz éve üzemünk 
dolgozói. Az ünnepség 
Szondy Lajos szb-titkár 
zárszavával ért véget.

Marosi Károly

ről szolidaritási táviratot 
küldtek a VDK Budapesti 
Nagykövetségére és tilta
kozó táviratot az Egyesült 
Államok nagykövetségére. 
A IV. sz. bányaüzemben 
az MTI fotói alapján kiál ■■ 
lításdn mutatták be a viet
nami terrorbombázások 
pusztító hatását, a vietna
mi nép hősies ellenállását.

J. K.

úttörőket, az építőket, a 15 
éves törzsgárda tagokat.

Második pohárköszöntő
jében a müncheni olimpián 
győztes, helyezést elért, ér
mes magyar, szovjet, NDK 
és lengyel sportolókra ürí
tette poharát.

A díszebéddel befejező
dött a 22. bányásznap és 
a IV-es bányaüzem avató
ünnepsége, s ezt követően 
hazánk legmélyebb, mo
dern IV-es bányaüzeme el
kezdi törleszteni államunk
nak azt a befektetést, 
amelybe létrehozása ke
rült.

Györkös József
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Hatékonyabb ügyintézés — kevesebb panasz

A dolgozók ügyeit 
közvetlenül az üzemben intézik

Kormányhatározat, s ennek végrehajtására kiadott 
NIM utasítás szabályozza a dolgozók bejelentéseinek, 
panaszainak ügyintézését. A dolgozók általában jól 
ismerik a jogaikat szabályozó rendelkezéseket. Ezt a 
célt szolgálta például a múlt éveben is a kollektív 
szerződés és a kapcsolódó vállalati szabályza
tok, rcndelctck ismertetése, oktatása. Sérelmes ügy
intézésére, illetve a vélt sérelemre dolgozóink azon
nal reagálnak és próbálják keresni igazukat. A dol
gozók ügyeinek gyors és hatékony elintézése érde
kében az ügyintézést decentralizálta a vállalat veze
tése. A panaszok, bejelentések döntő többségét te
hát közvetlenül az üzemeknél lehet elintézni. Ezt a 
célt szolgálják az üzemi munkaügyi döntőbizottsá
gok, az üzemvezetők fogadónapjai, a termelési ta
nácskozások, taggyűlések stb.
Az üzemi hatáskörben 

meg nem oldott kérdések
kel a vállalat központjához 
fordulnak a dolgozók. Ter
mészetesen egyes dolgozók 
vállalaton kívüli szerveket 
(sajtó, rádió, televízió, párt
központ stb.) is felkeres
nek leveleikkel, mely szer
vek rendszerint vállala
tunkhoz továbbítják a le
veleket kivizsgálás, illetve 
válaszadás céljából.

A panaszokról, bejelen
tésekről rendszeres statisz
tikát készít vállalatunk. 
Az 1972. első félévi adato
kat vizsgálva megállapít
ható, hogy a panaszok szá
ma csökkent az előző idő
szakhoz viszonyítva, A fél
év folyamán négy levelet 
kapott vállalatunk a kül
ső szervektől, az előző fél
évi hét panasszal szemben. 
Egy dolgozó lakásügyben 
fordult az MSZMP Köz
ponti Irodájához, három 
panaszos pedig a NIM 
Dolgozók Bejelentési Iro
dájához írt levelet. A vizs
gálat megállapította, hogy 
a bejelentés tárgyában tör
vénysértés nem történt, a 
panaszosok általában la
kásproblémáik megoldását 
sürgették e szerveken ke
resztül.

A vállalat központjához 
beküldött panaszos levelek 
száma 53 volt az elmúlt 
félévben, az előző félévi 89 
darab levéllel szemben. A 
levelek zöme továbbra is 
a lakásügyekkel volt kap
csolatos. Uj típusú kére
lem volt az első félévben 
a besorolások, illetve a fél
behagyott iskolák elismeré
sével foglalkozó kérelem.’ 
(A jogszabály szerint csak 
a befejezett iskolákat le
het elfogadni a besorolás
nál.) Lényegesen csökkent 
a személyes panaszok szá
ma is, amely 56 volt a 
félévben, az előző félévi 
közel háromszáz panaszo
sával szemben. Ezek zöme 
szintén lakásügyi panasz 
volt. Mivel befejeződött a 
központi beruházási keret
ből készült lakásépítési 
program vállalatunknál, 
így a kérelmezők száma is 
csökkent, illetve átirányult 
a tanácshoz.

Sok dolgozó nem tudja, 
hogy kérelmét általában 
közvetlenül az üzemnél le
het elintézni. A vállalati 
kollektív szerződés például 
az igazolatlan hiányzások 
rendezését az üzemvezető 
hatáskörébe utalta. Ugyan
csak az üzemben lehet ren
dezni a megszakadt hűség
éveket a kollektív szerző
dés előírásai szerint. Saj
nos sok dolgozó utólag kér 
méltányos ügyintézést fe
gyelmezetlen magatartásá
val kapcsolatban. Az el
múlt félévben például 4626 
műszakot mulasztottak iga
zolatlanul. Nyilvánvaló, 
hogy ennek hatása a hű
ségjutalom és az év végi 
részesedés elszámolásánál 
is fog jelentkezni. Igen 
sokan, meggondolatlanul, 
„kilépett’’ munkakönyvi be

jegyzéssel változtatnak üze
met. Ilyen esetben a vo
natkozó NIM utasítás sze
rint, a korábban elért hű
ségéveket véglegesen töröl
ni kell. A vállalat vezetése 
itt sem gyakorolhat mél
tányosságot.

Azt tapasztaltuk, hogy 
az illetékes ügyintézők 
igyekeznek a dolgozók 
problémáival lelkiismerete

FÜRDŐZŐ LÄNYOK — VÍZ NÉLKÜL
A Körösi Csorna Sándor utca hangulatos parksétá
nyának képét nagyon rontja a víz nélküli szoborcso
port és szökőkút. Az alkotó, Labor Ferenc, bizo

nyára nem így képzelte el, de mi, lakók sem.

Tisztelettel utcanévadóink iránt
Kerületünk utcáit ja

varészben tiszteletet ér
demlő emberekről nevez
ték el. E neveket hama
rosan megtanuljuk, ha 
valamilyen formában 
kapcsolatba kerülünk az 
utcával. Későbbiekben az 
utcanevet gépiesen mond
juk, minden képzelcttár- 
sítás nélkül és így válik 
a nagy név szürke hét
köznapi adatszóvá. Jelen 
cikkünkkel egy sorozatot 
indítunk, amellyel szeret
nénk elérni, hogy ut
cáink nevei ne puszta 
helymegjelölés szerepét 
töltsék be, mögötte gon
doljunk azokra is, akik
ről azokat elnevezték.

Hajnóczi József 
(1750—1795).

Idegen elnyomás és a 
magyar feudalizmus rend
szerének időszakában élt. 
A francia forradalom ha
tására hazánkban is moz
galom indult a Szabadság, 
Egyenlőség, Testvériség 
eszméjének hirdetése és 
megvalósítása érdekében. 
A magyar felvilágosodási 
mozgalom egyik legkitű
nőbb alakja, a forradalmi 
demokrata Hajnóczy Jó
zsef. A magyar jakobinu
sok csoportjában vezetősé
gi tag. elismert jogtudós 
és politikus volt. A töme
gektől elzárkózó mozgal
mat még szervezése első 
szakaszában eltiporta és 
vérbefolytotta a feudális 
kormányhatalom. A titok

sen foglalkozni. Több 
üzemben társadalmi bizott
ságokat hoztak létre az 
egyes kérdések rendezésé
re, így nem a szubjektív 
érzelmek, hanem a reális 
lehetőségek szolgálnak a 
döntés alapjául. A párt 
és szakszervezeti szervek 
rendszeresen foglalkoznak 
a dolgozókat érintő kérdé
sekkel és megfelelő légkört 
alakítanak, ki. Az üzemi 
munkaügyi döntőbizottsá
gok is általában reálisan 
foglalkoznak a dolgozók 
ügyeivel. Az illetékes szer
vek a jogtalan panaszok
nál nyíltan és őszintén in
dokolnak, s így nem kel
tenek a dolgozókban olyan 
hitet, hogy majd valami
lyen szerv elintézi kérel
müket. Ezek együttesen 
eredményezték azt, hogy 
csökkent a panaszok szá
ma vállalatunknál.

Juhász Károly

ban lefolytatott per után 
— melyről Berzevicky Ger
gely már akkor megírta, 
hogy aljas és törvénytelen 
—• 1795. május 20-án vesz
tőhelyre vitték és kivégez
ték.

Keller Gábor

Meghalt 
Szmolka József

Józsi bácsi — így ismer
ték, szólították, sportolók, 
sportbarátok — aráftylag 
fiatalon az Ércbányász 
sporttelepen és azon kí
vül ott, azon a helyen, 
ahol mezítlábasán felnőtt, 
ahol a rongylabdát rugdal
ta. így került kapcsolatba 
a labdarúgással, így lett 
szerelmese annak a sport
ágnak, amit néhány évig 
aktívan is űzött.

A Mecseki Ércbányásza
ti Vállalattól rokkantság
gal ment nyugdíjba, de 
nem szakadt el tőle. ösz- 
szekötő szálként a sport 
megmaradt, idejének nagy 
részét ez foglalta el.

Góljaira, szereléseire, já
tékára talán már senki 
sem emlékezik. Csak na
gyon rövid ideig élvezte a 
közönség biztatását, tet
szésnyilvánító tapsát. Az ő 
munkáját a közönség so
ha nem látta, mégis az 
Ércbányász Sport Klubban 
felmérhetetlen érdemeket

A társadalmi munka elismerése
Pécs megyei Város Ta

nácsa —• most már hagyo
mányosan — ünnepi ta
nácsülésen emlékezik meg 
az alkotmány ünnepéről, s 
ez alkalommal értékelik az 
Egy napot Pécsért mozga
lom eredményeit is. Az 
idei ünnepségen a társa
dalmi összefogás, az önzet
len tettek igen szép ered
ményeiről tudtak beszá
molni. Az elmúlt egy év 
alatt a pécsiek 47 547 tár
sadalmi munkaórát fordí
tottak városunk csinosítá
sára, kommunális intézmé
nyek létesítésére, karban
tartására stb., amelynek 
óradíjban kifejezett értéke 
másfél millió forint. A 
munkákban elsősorban a 
szocialista brigádok jártak 
az élen. örömmel tapasz
taltuk, hogy vállalatunkat 
külön értékelték a jelentős 
támogatásért, amelynek kö
vetkeztében javultak az is
kolai, óvodai elhelyezések 
feltételei, a balatonfenyve- 
si úttörőtáborozás körül
ményei.

Az eredményes társadal
mi munkát végzőket a 
Városi Tanács határozata 
értelmében a tanácsok ke
rületi hivatalaiban kitün

A közlekedés
és a társadalom kapcsolata

Az emberiség ősidők óta 
szoros kapcsolatban áll a 
közlekedéssel, hiszen a 
mozgás, a helyváltoztatás 
létének egyik alapfeltétele. 
Régen, a közlekedésnek 
bármily nagy jelentősége 
volt is a társadalom életé
ben, különösebb problémát 
nem okozott. Másként áll 
a helyzet napjainkban, 
amikor a gépjárművek 
százezrei száguldanak köz
útjainkon. Az állam erre 
hivatott szervei a lehető
ségekhez képest mindent 
megtesznek, hogy közleke
désünk gyors, zavartalan 
és biztonságos legyen. Köz
lekedésünk azonban csak 
akkor biztonságos, ha a 
benne résztvevő emberek 
megismerik és betartják a 
rájuk vonatkozó szabályo
kat, a társadalmi és közle
kedési erkölcsi normákat, 
az úgynevezett íratlan sza
bályokat. Most tekintsünk 
át néhány ilyen íratlan 
szabályt és annak jelentő
ségét a közlekedésben.

szerzett a labdarúgók in
tézői tevékenységében. Nem 
is lényeges, hiszen Szmol
ka József az Ércbányász 
sportolók számára soha 
nem úgy jelenik meg, mint 
intéző, vagy sportvezető, 
emlékezetükben örökké jó 
barátként, emberként él 
majd.

tették. Arany diplomát ka
pott a II. sz. bányaüzemi 
I-es körlet szocialista rész
leg, geofizikai szocialista 
brigád, gépészeti szocialista
részleg, III. korlet Villa- ! ló részvétellel hívták fel ma- 
mos szocialista brigád; a 
Szolgáltató Üzem dolgozói, 
valamint a vállalati KISZ- 
bizottság. Ezüst diplomát 
kapott a vállalat sportköre 
és a iV-es üzem lakatos 
szocialista brigádja. Bronz 
diplomával tüntették ki a 
II. sz. bányaüzem szak- 
szervezeti bizottságát, a 
Kísérleti-Kutató Üzem Eöt
vös Loránd szocialista bri
gádját, a III. sz. bánya
üzem Kandó Kálmán szo
cialista ■ brigádját, az 
Anyag- és Áruforgalmi Fő
osztály Mecsek szocialista 
brigádját. Több dolgozót 
egyéni kitüntetésben része
sítettek. Ezüst plakettet ka
pott: Bradics László, Ba
logh Ferenc, Muth Jenő.
Bronz plakettet kapott:
Pittinó Tibor és Kövesdi 
János.

A kitüntetés és elismerés 
ösztönözze további önzet
len munkára dolgozóinkat, 
szocialista brigádjainkat.

J. K.

KÖZLEKEDÉS-
KULTÚRA

A közlekedéskultúra fo
galmán a közlekedésben 
résztvevő emberek maga
tartásának, szokásainak 
fejlesztését, fejlettségi 
színvonalát értjük. Ma már 
minden ember előtt egy
értelmű, hogy előírt sza
bályok nélkül nem lehet 
biztonságosan közlekedni. 
Ezen szabályokat azonban 
a közlekedő emberek töl
tik meg tartalommal, egyé
niségük, képzettségük, ma
gatartásuk szerint. A köz
lekedésben résztvevőket 
csoportokra oszthatjuk. így 
például az első csoportba 
tartoznak azok, akik jól is
merik és maradéktalanul 
be is tartják a közlekedés 
szabályait. A második cso
portba tartoznak azok, akik 
ismerik a közúti közleke
dés szabályait, de valami
lyen egyéni meggondolás
ból nem mindig tartják be 
azokat. Ilyen egyéni ok le
het sietség, könnyelműség, 
meggondolatlanság, nagy
képűség stb. A harmadik 
csoportba azok tartoznak, 
akik csak azt hiszik ma
gukról, hogy ismerik a 
közlekedési szabályokat, 
holott, valójában nem is
merik. A negyedik cso
portba a gyerekek, öre
gek és a testi fogyatéko
sok tartoznak, kikre a köz
lekedés más résztvevőinek 
kell vigyázni. Az ötödik 
csoportba a hazánkba mind 
nagyobb számban, jármű
vel érkező turisták tartoz
nak. Ezek nagy többsége 
csak saját országa közle
kedését ismeri.

Ha csupán e néhány cso
portosítást vizsgáljuk, ak
kor is megállaoíthatjuk, 
hogy a közlekedők társa
dalma nem a legmegnyug
tatóbb módon tagozódik. A 
közlekedéskultúra akkor 
emelkedik majd jelentő
sen, ha a közlekedők zö
me az első csoportba tarto
zik.

KÖZLEKEDÉSI
ERKÖLCS

A közútjaink forgatagá
ban közlekedő emberek vi
selkedését, magatartását

Újra bizonyítónak
a lll-as üzemi fiatalok

A III-as üzem fiataljai újabb 
társadalmi munkaakcióban va-

gukra a figyelmet.
A napokban fejeződött be 

a szennyvíz lefolyását biztosí
tó híd megépítése. A betono
zási munkák befejezése után 
történik meg a víz új meder
be terelése, valamint a terep- 
rendezés, amit a Szolgáltató 
Üzem KISZ-szervezetével koo
perálva végzünk el. Az emlí
tett munkálatok elvégzése le
hetővé teszi, hogy az adott 
terepszakaszon új út épülhes
sen.

A munkaakcióban KISZ-ta- 
gok és KISZ-en kívüliek egy
aránt részt vettek. A csúcsve
zetőség jutalomban részesíti 
azokat, akik az átlagosnál ak
tívabb és több munkát végez
tek. Külön dicséretet és elis
merést érdemelnek azok a fia
talok, akik szinte naponta 
megjelentek és dolgoztak a 
hídépítésen, hogy minél előbb 
befejezhessük a vállalt fela
datot. Ilyenek voltak: Nagy 
Sándor, Somoskői Ervin, Gon- 
da János. Cs. Tóth Gábor, 
Komán Ferenc, Kővágó Jó
zsef, Unger György, Burai Mi
hály és még sokan mások.

Az üzemvezetés 40 000 forint
tal jutalmazta a munka gyors 
és minőségi elvégzését.

A KISZ-csúcsvezetőség ez
úton is köszönetét fejezi ki 
mindazoknak, akik munkájuk
kal hozzájárultak a vállalt 
feladat teljesítéséhez.

H. I.

szabályozó és a közvéle
mény erejével alátámasz
tott követelmény-rendszert 
közlekedési erkölcsnek ne
vezzük. Amit a közlekedé
si erkölcs tilt, azt a társa
dalom erkölcsi rossznak 
minősíti. Például az ittas 
vezetést, gázolást, cserben- 
hagyást a társadalom sú
lyosan elítéli, tehát az 
ilyen cselekmény nemcsak 
a közlekedési erkölcs sze
rint, hanem a társadalmi 
erkölcs szerint is rossznak, 
elítélendőnek számít. A 
közúti közlekedés szabálya 
törvény, betartatása admi
nisztratív eszközökkel meg
valósítható, viszont ez nem 
terjedhet ki az ember min
den mozzanatára. Az er
kölcsi követelmények ezzel 
szemben a közlekedő em
ber minden tettére vonat
koznak. Vagyis, annak 
íratlan szabályait legalább 
úgy illő ismerni és betar
tani, mint a közlekedés írott 
szabályát, a KRESZ-t.

A közlekedési erkölcs 
íratlan szabályai tulajdon
képpen a közlekedőktől ál
dozatvállalást, udvariassá
got, emberséget igényel. 
Sajnos, napjainkban még 
sokan vannak olyan jár
művezetők is, akik egyéni 
érdekeiket a többi közle
kedő érdekei fölé helyezik. 
Mohón lesik a rést, me
lyen keresztül jogtalan el
sőbbséget szerezhetnek. Ve
zetés közben kutatják a 
hatósági közegeket és ha 
nincs rendőr a közelben, 
azonnal megsértik a sza
bályokat. Nem mondható 
megnyugtató helyzetnek, ha 
a gépjárművezető csak a 
törvénytől való félelme 
miatt tartja be a szabá
lyokat, sokkal jobb, ha szi
lárd meggyőződésévé vált 
a társadalmi követelmény 
és szabályszegés előtt „mű
ködésbe” lép a lelkiisme
rete, amely megbízható 
őre lehet úgy a leírt, mint 
az íratlan törvényeknek.

T. S.
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Örömben üröm Gyümölcsöző együttműködés
Problémák a Szigeti úton

Gombaként nőttek a modern emeletes házak a 
Szigeti út környékén. Az ideköltözők örültek az új, 
modern lakásnak, de az örömbe sok üröm is vegyült, 
mert a használat során számtalan hiba derült ki.

AZ EGYÉVES 
GARANCIA

Az építőknek az előírá
sok szerint egy éven belül 
ki kell javítani a haszná
lat közben kiderült hibá
kat. A Szigeti út 4. számú 
házba például 1971. máju
sában költöztek be a la
kók, de a garanciális javí
tásokra még nem került 
sor, pedig bőven volna 
mit javítani, és nemcsak 
ott, hanem a többi házban 
is. A felső szintek lakásai 
sorozatosan beáznak, még 
viszonylag kisebb esők ese
tén is. Persze ez más há
zaknál is gyakori.

Ez felveti a kérdést: va
jon érdemes-e a mi éghaj
lati körülményeink, vagy 
technikai, műszaki felké
szültségünk mellett a la
postetejű házak építését 
erőltetni? Van olyan la
kás, ahol a beszivárgó víz 
a villanyvezeték mentén 
folyik le, és a padlózat 
közelében levő konnektor
ból folyik ki! Ez életve
szélyes! Több helyen a 9. 
emeleti lakások is beáznak 
felülről, a 10. szint felől. 
Egyes helyeken a beépített 
szekrényekben vezetett csa
padékelvezető csatornák az 
elemek összeeresztésénél 
engedik a vizet. A panel
lek összeeresztéseinél, kü
lönösen az É-i szárnyon a 
lakások oldalról is beáz
nak. Ugyanitt a kis abla
kok párkánya alatt a víz 
szinte akadálytalanul juta 
szobákba. Van olyan lakás, 
ahol a loggia üvegfala mo
zog, de az ajtók vetemedé
se, vagy eleve nem pontos 
összeállítása következtében 
ujjnyi vastag hézagok ta
lálhatók. Sehol sem mű
ködik a W. C. szellőző be
rendezése sem (az esetle
ges zajosságot meg lehet 
akadályozni).

VAN ÉS NINCS 
SZEMÉTLEDOBÓ

Minden tízemeletes ház
ban külön probléma a sze
métledobó. Kiépítésük bi
zonyára nem olcsó mulat
ság volt. Vajon, miért nem 
használhatják a lakók? Az
ért, mert a tízemeletes há
zaknál konténerek vannak, 
amelyek nem férnek asze- 
métledobók alá, a négy- 
emeleteseknél viszont ott 
sorakoznak a kukásedé
nyek. Javasoljuk felcserél
ni őket. A házfelügyelők

ellátása kukásedény-hordó 
kiskocsival, a szemétledo
bó csőrendszer tisztítása 
megoldható. Vagy kihasz
nálatlan legyen a szemét
ledobó? Akkor inkább le 
kell szerelni és szintenként 
egy lomkamrát kellene lét
rehozni belőle.

Az elmúlt években sok 
lakásban probléma volt a 
fűtéssel is, különösen az 
északi oldal lakásainál, 
ahol a rendkívül nagy 
északi falfelület erősen le
hűti . a lakásokat. Rossz a 
szigetelése? Vagy kevés a 
radiátor? Lehet. De az 
tény, hogy már a tervezés
nél is hibát követtek el, 
amikor nem erre az oldal
ra helyezték el a radiáto
rokat. Mindenesetre úgy 
véljük, hogy a fűtési sze
zonban nem a közbülső 
helyzetű lakások hőmér
sékletét kell alapul ven
ni, ahol legfeljebb többet 
szellőztetnek, hanem az 
északi oldalon levőkét, 
ahol bizony az elmúlt té
len nagyon sokan fáztak. 
Az is elképzelhető, hogy 
a falfelületet felülről egy 
vékony hungarocell réteg
gel leszigetelik. Sokat se
gítene küszöbök elhelyezé
se is, amely a magasabb 
fekvésű lakásokban meg
akadályozná a meleg „meg
szökését”.

EGYÉB DOLGOK IS 
AKADNAK

Kifogásolható az is, hogy 
a házak közötti utakon, 
autóparkírozókon nem ta
karít senki. Vastagon áll 
a por, piszok, szemét. Kü
lönösen a szemetesedények 
körül. Vajon kinek a fela
data lehet ez? Reméljük, 
találnak majd illetékest.

E hibák több mint bosz- 
szantók. S ha a PIK Ház- 
kezelőségén jelenteni akar
juk a hibákat, vagy bármi
lyen probléma akad, ak
kor azt tapasztaljuk, hogy 
ott a fogadóóra(?!) meg
határozott napokon csak 
délig tart. Egyébként az 
ajtók bezárva, nem mehet 
be senki. Pedig volt olyan 
eset, hogy a liftjavítók a 
lakók kihívására nem jöt
tek ki a rossz liftet meg
javítani, hanem ragaszkod
tak a PIK értesítéséhez. 
Ez több nap késedelmet je
lent, mivel általában a 
meghibásodások, érdekes 
módon, nem a PIK foga

dóórái alatt jönnek létre. 
A hibabejelentést meg kel
lene reformálni: hétközna
pokon állandósítani kell és 
meg kell hosszabbítani az 
időt is, legalább 17 óráig. 
Sok hibát soroltunk fel, 
egyrészt azért, hogy az 
újonnan épülő házaknál ki 
lehessen javítani őket, más
részt, hogy valóban ké
nyelmes, összkomfortos la
kásaik legyenek az ott la
kóknak.

Bízunk az illetékesek in
tézkedéseiben !

1972. tavaszán tartott be
járáson rögzítettük, hogy 
hol fogjuk felépíteni a IVs 
bányaüzem új, korszerű ja
vítóműhelyét. Az eltelt idő 
alatt nagy összefogással az 
elhatározásból valóság lett 
és a bányásznap előtti na
pokban megkezdte a IV. 
bányaüzem iparos gárdája 
a felköltözést az I. bánya
üzem területéről, hogy bir
tokba vegye az új, világos, 
nagyszerű műhelycsarno
kokat.

A munkák oroszlán ré
szét a IV. bányaüzem és 
a Szolgáltató Üzem dolgo
zói végezték. Ezen kívül 
más pécsi vállalatok is se-K. L.

Kirándulás
Észak-Magyarországon

A Szolgáltató Üzem gaz
dasági és tömegszervezeti 
vezetése háromnapos ki
rándulással jutalmazott 25 
dolgozót — feleségeikkel 
együtt —, akik Budapest 
— Gyöngyös — Mátrafü- 
red — Mátraháza — Eger 
útvonalon, hazánk leg
szebb tájain járhattak e 
három nap alatt.

Vállalatunk gyönyörű Pa
noráma-buszával érkeztünk 
a szállóhelyre és ebéd után 
kezdtük meg első napi 
programunkat. Irány a 
Mátrai Közvetlen beszédű, 
a környéket jól ismerő és 
szerető idegenvezető társa
ságában tettük meg az 
utat. Az idegenvezető szí
nes, érdekes, szórakoztató 
magyarázatai és történetei 
mellé párosult a sok-sok 
látnivaló, a táj lenyűgöző 
szépsége. Mátraháza után 
megérkeztünk az ország te
tejére, a Kékesre. Ebben 
a nagy magasságban a táj 
szépségén kívül jól esett 
a nagy nyári forróságban 
az itt uralkodó hűvös le
vegő. Rövid tartózkodás 
után folytattuk utunkat 
Párád felé. Közben meg
álltunk, hogy megkóstoljuk 
a gyógyító erejű parádi vi
zet. Párád gyönyörű park
jaiban, házaiban már csak 
az autóbuszból gyönyör
ködhettünk, mivel hirtelen 
nyári zápor kerekedett. 
Késő délután érkeztünk 
Egerbe, ahol a Taverna ét
teremben közösen elfo
gyasztott vacsora után in
dultunk vissza szálláshe
lyünkre.

A következő nap először 
Eger nevezetességeivel is
merkedtünk. Többek kö
zött megtekintettük az eg
ri várat, annak végtelen-

nek tűnő kazamatáit és 
megilletődve álltunk Dobó 
István várkapitány sírja 
körül. Délutáni progra
munk fürdés volt az egri 
strandon. Mondani sem 
kell, mindannyian irigyel
tük Egertől a gyönyörű 
strandot és egyre mondo
gattuk „bárcsak Pécsnek 
lenne ilyen”.

gítettek a cél elérésében, 
hogy lehetőleg a IV. bá
nyaüzem üzemszerű bein
dulásáig a szakmunkás 
gárda megfelelő körülmé
nyek között végezhesse 
munkáját, hogy a műhely 
lehetőleg legközelebb le
gyen az aknához.

Volt egy időszak, mikor 
akadályt jelentett a külső 
vállalatok bekapcsolódása a 
folyamatos építésbe. Ekkor 
a IV. bányaüzem pártbi
zottságának titkára, Virág 
elvtárs és a Szolgáltató 
Üzem párttitkára, Kisda- 
róczi elvtárs személyesen 
keresték meg a Pécsi Épí
tőipari Szövetkezet, a B. 
m. Építőipari Vállalat és 
a Pécsi Tatarozó Vállalat 
pártszervezeteit, és segítsé
gükkel sok akadály elhá
rult a folyamatos munka
végzés elől.

Az igazsághoz tartozik, 
hogy a műhelyépületek 
még nem készek, van még 
tennivaló bőven, de a je
lenlegi állapotában már al
kalmas a részleges birtok
bavételre. A műhely tá
volból is impozáns lát
ványt nyújt, az erdő zöld
jéből emelkedik ki a mo
dernvonalú épület.

Az eredményesebb munka 
érdekében szocialista szer
ződést kötött a Szolgáltató 
Üzem és a IV. bányaüzem 
társadalmi és gazdasági ve-

zetése. Védnökséget vállal
tak a kivitelezés felett 
november 7. tiszteletére.

A két üzem vezetője a 
beruházási osztállyal kar
öltve úgy döntött, hogy 
hetenként két alkalommal 
a helyszínen találkoznak 
és ott beszélik meg a so
ron következő feladatokat.

Szép példáját adták a 
társadalmi összefogásnak a 
IV. bányaüzem fizikai és 
műszaki dolgozói, akik lé
nyegében társadalmi mun
kában végezték a földmun
kák jelentős részét. Talán 
a nevek említése nem len
ne szerencsés, hisz sokan 
voltak. Biztosak vagyunk 
abban, hogy az illetékesek
nek gondjuk lesz a meg
felelő elismerésre.

A jól bevált együttmű
ködés tapasztalatai alapján 
hasonló módon kezdjük 
meg szeptember első nap
jaiban a IV. bányaüzem 
légaknai depressziós akna
ház építését is. Az alapo
zás befejezése után a Szol
gáltató Üzem kőműves bri
gádja megkezdi a felmenő 
falazást.

Ugyancsak hasonló együtt
működés formájában kez
dődött meg a II. bánya
üzem és Szolgáltató Üzem 
között a lanovka szerelése. 

Drávavölgyi LászlóH. I.

Termeléshez igazodó anyagellátást, 
minimális készletszinttel

Néhány gondolat
a „Sum Ákos” és szoc. brigádja karikatúráról

A vidámság és a humor sze- 
retete jellemző emberi tulaj
donság. Gondolom ez a ma
gyarázata, hogy vállalati la
punk, az Ércbányász szerkesz
tői, lehetőséget adnak dolgo
zóinknak egy-két karikatúra 
megjelentetéséhez. Én kedve
lem ezeket a rajzos tüskéket, 
mert naiv egyszerűséggel, a 
kigúnyolás fegyverével hoznak 
felszínre olyan negatívumokat, 
fogyatékosságokat, melyekkel 
igen gyakran, naponta talál
kozunk, mégis ismeretlenek. 
Példa ehhez a 72-es év ter
méséből: Ércbányász cikkek, 
továbbá Kép szöveg nélkül, 
és a Bankrobbantás. Ezek a 
rajzos kritikák egy-egy meg
oldandó feladatot hoztak fel
színre úgy, hogy teljesítették 
a karikatúra alapszabályát: 
egyszerűek, közérthetőek, lé
nyegre mutatók, igazak és 
nem sértőek.

A karikatúra éles fegyver 
a hibák elleni harcban, de 
egyben kétélű fegyver is. Csak 
akkor eredményes és felel 
meg a vele szemben támasz

tott követelményeknek, elvá
rásoknak, ha a néző, vagy ol
vasó ráhangolódott arra az 
igazságra, amelyet védeni aka
runk.

De, ha akaratlanul is meg
sértjük vele azoknak az ér
zékenységét, akiket meggyőzni 
kívánunk, magunk ellen 'for
dul a humor fegyvere. Távol 
áll tőlem, hogy az augusztus 
elsejei számban közölt Sum 
Ákos és szocialista brigádja 
karikatúra szerzőjét, vagy a 
szerkesztő bizottságot oktas
sam, azonban e karikatúrát 
látva úgy éreztem, szükséges 
erről néhány szót ejteni.

Sokat töprengtem a rajzon, 
a szövegen és ma sem értem 
a lényegét, a mondanivalót. 
Úgy érzem, a szerző egy nem 
létezőt akar az olvasóval el
fogadtatni, egy olyan valót
lant, amely a szocialista bri
gádmozgalomra nem jellemző, 
attól minden vonatkozásban 
távol áll.

Többéves személyi tapaszta
latom, a különböző szintű po
litikai, társadalmi és gazdasá-

gi vezetők állásfoglalásai azt 
mutatják, hogy a szocialista 
brigádok a sajátos hibáik mel
lett, a termelő munka élenjá
rói. Továbbá, a szocialista bri
gádmozgalom olyan követel
mény-szintet hozott létre a 
hármas jelszóban tömörített 
vállalással, amely mint a szo
cialista módon dolgozni, mint 
a szocialista módon élni jelszó 
oldaláról a „Sum Ákos” féle 
brigádok részére a szocialista 
brigádmozgalomban való rész
vételt lehetetlenné teszik. így 
tehát „Sum Ákos” féle szocia
lista brigád nincs és a köve
telmény-szintet tekintve nem 
is lehet.

Mindez mellett elismerésre 
méltónak találom a szándékot, 
amely a mozgalomban rejlő 
hibák felvetését tűzte célul, 
és úgy érzem, a szocialista 
brigádjaink e szándékot az 
Ércbányászhoz küldött véle
ményükkel, észrevételeikkel 
segíthetnék leghatékonyabban.

GEISZ FERENC

A gazdasági reform be
vezetése óta a vállalatok 
önállóan gazdálkodnak az 
állam által rendelkezésre 
bocsátott értékekkel, pénz
alapokkal, de a közgazda- 
sági szabályzókkal befo
lyásolják őket a gazdaságos 
felhasználásra. így válla
latunknak is rendelkezésé
re áll bizonyos összeg, 
melynek tetemes részéből 
az anyagkészletet fedezi. A 
szükséges anyagkészletet a 
termelés volumene, s a 
felhasználás üteme hatá
rozza meg első sorban. Ha 
az anyagkészlet az optimá
lis szint fölé emelkedik, 
annak finanszírozása a 
nyereség terhére történik. 
A nyereségből kell a fej
lesztési alapot is biztosíta
ni a vállalatnak, így az 
anyagkészletek növekedése 
a fejlesztési összegből von 
el pénzt. Ez mindenképp 
káros jelenség, mert a ter
melés bővítését, a terme
lékenység emelését, s így 
a nyereségességet akadá
lyozza. A vállalat anyag- 
készleteivel való gazdálko
dás tehát rendkívül fontos 
feladat.

Erről beszélgettünk dr. 
Hangos Lajos elvtárssal, az 
Anyag- és Áruforgalmi Fő
osztály, Kamarás László 
elvtárssal az anyagellátási 
osztály és Szőke Andor 
elvtárssal, az anyaggazdál
kodási osztály vezetőjével.

— Jelenleg a vállalat 
anyagkészletei igen ma
gasak, a munkahelyi kész
letekkel együtt 25 millió 
forinttal haladják meg az 
optimális szintet. Ez, a fent 
említett okok miatt felbo
ríthatja a vállalat fejlesz
tési programját, s ebből 
következően károsan befo
lyásolhatja az év végi nye
reségrészesedést is — 
mondta dr. Hangos elvtárs. 
— Egyik legfontosabb fel
adatunk, hogy a III. ne
gyedévben, de legkésőbb az 
év végére úgy csökkentsük 
a normalizált szintre kész
leteinket, hogy az ne

okozzon ellátási problémát.
— Az anyagellátási osz

tály már végzi a feladott 
rendelésállomány felül
vizsgálatát, vizsgálja a 
sztornírozási lehetőségeket. 
A gazdálkodási osztállyal 
együtt feltárja az elfekvő, 
s norma feletti készlete
ket, felajánlja azokat más 
vállalatoknak. Természete
sen nem egyedül a köz
ponti anyagellátó szervek 
feladata a készletcsökken
tés. Vállalatunknál az 
egyes üzemeket is érde
keltté tettük a 15. sz. igaz
gatói utasítással szabályo
zott, a náluk tárolt, álta
luk használt készletek ala
kulásáért. Az üzemeknek 
külön is érdekük tehát, 
hogy minimális készlettel 
elégítsék ki a felmerülő 
igényeket, illetve időben 
jelezzék a normától elté
rő felhasználást, hogy 
a rendszeresen fogyó anya
gokat az anyagellátási osz
tály zavartalanul biztosíta
ni tudja. Ismeretes, hogy

sok anyag beszerzésével 
nehézségek vannak. Sok
szor hosszú, fél év, egy év, 
néha ennél is hosszabb át
futással lehet beszerezni az 
igényelt anyagot. Talán ez 
kényszeríti „túlbiztosításra” 
az üzemeket, és sokszor az 
anyagellátási osztályt is.

—. Szükséges lenne — 
említette meg Kamarás 
elvtárs —, ha az ellátási 
osztály dolgozói több in
formációval rendelkezné
nek a soronkövetkező tech
nológiai változásokról, így 
azok anyagellátási kihatá
sait időben figyelembe le
hetne venni.

Okos előrelátás és jobb 
együttműködés szükséges 
a műszaki irányítás, s az 
anyagellátás között, . s ha 
e kölcsönös igény alapján 
fogunk tovább dolgozni, 
tovább javíthatjuk üzemi 
és vállalati gazdálkodá
sunk eredményességét a 
népgazdaság és saját hasz
nunkra.

Horváth Györgyné

Az első szakaszt már befejezték
Hírt adtunk korábban ar

ról, hogy a II. üzemben a 
6—16 szintek között — 
927,5 méter hosszában — 
18 fokos dőlésben függő
székes személyszállító pá
lyát készítettek. Ezen a 
ferde vágaton a mélyszinti 
vakaknához közvetlenül 
szállítják a dolgozókat a 
külszíni akna 6. szintjéről.

A nagy jelentőségű léte
sítménynek bányászati tér
kiképzését befejezték. A 
vágathajtás rendkívül nagy 
pontosságot igényel a bá
nyamérés és a vágathajtó 
csapatok részéről, s hogy 
e követelményeknek eleget 
tettek dolgozóink, bizonyí
totta az a szerény ünnep
ség, melyet a II. üzem ve
zetősége rendezett a mun
ka befejeztével.

Lábán elvtárs köszöne-

tét mondott az üzemi és 
központi bányamérés dol
gozóinak, hogy a több 
szintről megkezdett sze
mélyszállító pályának a 
lyukasztásait pontosan, 
irányeltérés nélkül hajtot
ták végre. Köszönetét mon
dott a vágathajtó csapa
toknak, akik nehéz körül
mények között, határidőre 
elkészítették a vágatot.

Tóka elvtárs szintén kö
szönetét fejezte ki az üzem 
kollektívájának, hogy ezt 
az igényes, szép feladatot 
pontosan oldották meg. Az 
erkölcsi elismerés után Tó
ka és Lábán elvtársak a 
végzett munka mennyisége 
és minősége arányában 
megjutalmazta a doglozó- 
kat.

Kukái András
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Névadó

a Szolgáltató Üzem szervezésében
HÍREK

A társadalmi jellegű 
névadó ünnepségek alig né
hány év alatt szinte az 
egész országban elterjed
tek. Egy ilyen meghitt 
névadó ünnepély zajlott le 
1972. augusztus 24-én a 
Szolgáltató Üzem szakszer
vezeti bizottsága és a 
KISZ-csúcsvezetősége szer
vezésében.

Forró nyári délután van, 
s a Ságvári Endre Művelő
dési Házban egyre na
gyobb lesz a zaj. Apró, 
kisgyermekek sírása, neve
tése, gőgicsélése tölti be a 
folyosót. Végignézek a szü
lőkön. Valamennyien fia
talok, arcukon boldog mo
soly, s különös várakozás 
látszik. Sokan közülük el
ső gyermeküket tartják a 
kezükben. Nem mindenna
pi esemény készülődik. 
Számukra különösen nem 
az, hiszen gyermekük név
adása következik. A szü
lők boldog örömében részt- 
vesz a család valamennyi

Továbbképzés Mohácson
A MÉV KlSZ-bizottsága 

1972. augusztus 21—26. kö
zött egyhetes továbbkép
zést tartott a vállalat vízi
telepén. A hét első felé
ben a termelési felelősök, 
második felében pedig a 
szervezőtitkárok vettek 
részt. A programban dél
előttönként előadások sze
repeltek, amelyekből igen 
hasznos tapasztalatokat 
szerezhettek a résztvevők. 
A továbbképzés ideje alatt 
lehetőség nyílt arra is, 
hogy fiataljaink találkoz
hatnak vállalatunk gazda
sági és politikai vezetőivel. 
A találkozón megvitattak 
néhány fontos kérdést, és 
igen meghitt, barátságos 
beszélgetés alakult ki. A

Események képekben

Folytatja sikeres szereplését az NB I. B-ben az Érc
bányász kézilabda csapata. Ércbányász—Miskolci Bá
nyász mérkőzésen a hazaiak 24:21 arányban győztek.

tagja, barátok köre, szű- 
kebb és tágabb környeze
tük.

Kezdődik az ünnepség. 
Valami különös csend tá
mad. Elhangzik egy sza
valat és egy kórusmű. Ez
után feláll az anyakönyv
vezető, s beszéde alatt — 
mintha csak megéreznék a 
kis apróságok, hogy hozzá
juk intézi szavait, róluk 
beszél — fel-fel hangzó sí
rással válaszolnak. Mind
ez az anyakönyvvezetőt 
nem zavarja, hiszen nem 
is lenne igazi névadó, ha 
nem hallatnák hangjukat 
a kis ünnepeltek. A szü
lők és névadó szülők fo
gadalomtétele után, a gyer
mekek kisdobos nyakken
dőt kaptak, majd a szülők 
átvették a szakszervezet és 
a KISZ ajándékát.

Kilenc . gyermek kapott 
nevet, kilenc kis élet in
dult el az „életre”.

Rónaky Magdolna

hétvégi program kötetle
nebb, szórakoztatóbb jelle
gű volt. Szombaton dél
előtt látogatást tettek a 
Mohácsi Selyemgvárban, 
ahol megismerkedtek a 
gyári dolgozók munkájá
val, gépeikkel, KISZ-fia- 
taljaik életével. Délután — 
együtt a Selyemgyár 
KISZ-eseivel — hajókirán
duláson vettek részt.

Az egyhetes találkozót 
igen hasznosnak minősít
hetjük, mivel a KISZ-ve- 
zetők közelebb kerülhettek 
egymáshoz, megismerked
hettek egymás munkájával, 
fontos tapasztalatokat
gyűjthettek.

R. M.

BÄNYÄSZNAPI ÜNNEPSÉG A SZÁLLÖN

A 22. bányásznap alkalmából a munkásszálló vezető
sége ünnepi műsort rendezett a zsebszínpadon. A 
műsorban felléptek az irodalmi csoport tagjai bá
nyásztémájú versekkel és a Pécsi Nemzeti Színház 
művészei, akik többségükben pályakezdő művészek. 
A hangulatos és színvonalas műsor közben úttörők 

virágcsokrokkal köszöntötték a bányászokat.

Kulturális hírek, események
— A SZOT és a Művelődés
ügyi Minisztérium kiadói fő- 
igazgatósága az ünnepi köynv- 
hét alkalmából kitüntette a 
legjobb üzemi könyvterjesztő
ket. A Művelt Nép Könyvter
jesztő Vállalat könyvbizomá
nyosai közül negyvenen ré
szesültek elismerésben és ju
talomban. Ezek között volt 
Gaál József vállalatunk könyv- 
terjesztője is, aki eredményes 
munkájáért kapott jutalmat.
- A ül. sz. bányaüzemben át
szervezték a hangos híradó 
szerkesztését, üzemelését. a 
szakszervezeti tanács 20 000 fo
rinttal járult hozzá az új stú
dió és a hálózat felújításához. 
A napi két alkalommal üze-

Sporthírek
— Bányásznapi emlékversenyt 
rendezett a MEV Lövészklub, 
melyen résztvettek a komlói, 
a tatabányai, a borsodi bá
nyász és a Pécsi Dózsa lö
vészklubok versenyzői. A ver
seny ünnepélyes keretek kö
zött került megrendezésre 200 
résztvevővel, 23 versenyszám
ban. Vállalatunk versenyzői
nek nagyszerű szereplését bi
zonyltja, hogy 8 első, 7 má
sodik és 4 harmadik helyezést 
értek el. A legjobbak között 
meg kell említeni Poós István 
(EDÜ), Sáfrány István (Anyag- 
és Áruforg. Főoszt.), Sebők 
Ferenc (Központ), Somogyi 
György (EDÜ) versenyzőit.

Szeptember lG-17-én

országos bányász
LABDARUGÓ DÖNTŐ
ÜJMECSÉKALJAN

Szeptember 16-17-én kerül 
sor az első országos bányász 
kispályás labdarúgó játék dön
tőjére az Ércbányász sportte
lepén. Döntőbe jutott a Do
rog, Tatabánya, Szeged, Kö- 
zép-Dunántúl, Ozvidék és MÉV 
csapatai. Vállalatunkat a III. 
üzem képviseli. A döntő le
bonyolításának menetrendje: a 
döntőbe Jutott együttesek A, 
B csoportba lettek osztva. 
Csoporton belül a csapatok 
körmérkőzést játszanak 16-án 
9 órai kezdettel. Vasárnap (17- 
én) 10 órai kezdettel a cso
portelsők az első helyért, a 
további helyezettek a harma
dik és ötödik helyért játsza
nak.

Kovács Miklós

melő híradót a dolgozók szí
vesen hallgatják.

A SÁGVáRI ENDRE 
MŰVELŐDÉSI HÁZ 
PROGRAMJÁBÓL

Szeptember 19-én 16.30 óra
kor: Pécsi múzeumok megte
kintése szakképzett idegenve
zetővel. Autóbusz indul a 
Ságváritól 16.30 órakor, visz- 
szaérkezik 19 órakor. (Gyer
mekek, csak szülővel együtt 
vehetnek részt.)

Szeptember 23-án 19 órakor: 
Görög ellenállás és 10 éves év
forduló ünnepélye.

Minden hétfőn és pénteken 
játékfilmvetítés. A Művelődé
si Ház szakkörei és klubjai 
várják az új jelentkezőket:

Rádióstanfolyamok: elektró- 
technlka, rádiótávirász, eszpe
rantó rádióstanfolyam, URH- 
tanfolyam, úttörők számára 
külön ifi-szakkörök.

Beiratkozás szeptember 1-től: 
Dolgozók Általános Iskolája. 
Orosz, német, angol, francia, 
eszperantó kezdő tanfolyam
ra. zeneóvoda.

Ifjúsági tánc, szeptember 3- 
tól minden vasárnap délután 
17-22 óráig. Zene: OPUS 5.

SZÁLLÓ HlREI

— Szeptember hónapban a 
MÉV munkásszállón fotó- és 
rádióstanfolyam indul. Jelent
kezni lehet a szálló kulturo- 
sánál.
— Október hónapban megala
kul a zenekedvelő fiatalok 
klubja. Minden, zenével fog
lalkozó és zenét szerető je
lentkezését szeretettel várjuk. 
Jelentkezés a szálló kultúro- 
sánál.
— Színházbérietek rendelhetők 
a szálló kulturosánál. Határ
idő: szeptember 30.

H. J.-né

- A m-as üzem szakszerve
zeti bizottsága augusztus 27-én 
az üzem dolgozói részére 
egésznapos buszkirándulást 
szervezett a Gemenci Vadre
zervátumba, melynek megte
kintésén kívül szekszárdi vá
rosnézés is szerepelt a prog
ramban. A kiránduláson 50 
fő vett részt.

- A KISZ Baranya megyei 
Bizottsága az augusztus 17-i 
ülésén Sarkadi Nagy Barna 
elvtársat szeptember 1-i ha
tállyal a megyei KISZ Bizott
ság szervező titkárává válasz
totta. Sarkadi Nagy Barna vál
lalatunk Kis.-Kút. Üzemében 
dolgozott 1968 óta, mint ve
gyészmérnök. Az ifjúsági 
mozgalomban tevékenyen vett 
részt, tagja volt a KISZ vál
lalati végrehajtó bizottságának 
is. Felelősségteljes megbízatá
sához sok sikert kívánunk.

- Igazgatói utasítás készült 
az üzemi munkavédelmi-őrök 
tevékenységének szabályozásá
ra. Az utasítás szabályozza az 
őrhálózat szervezetét, létszá
mát, a választás rendjét, a 
munkavédelmi-őrök fontosabb 
feladatait, hatáskörét. A mun
kavédelmi-őrök munkáját ne
gyedévenként értékelni fogják 
és a legjobb munkát végzők 
anyagi elismerésben részesül
nek.

- A vállalati szakszervezeti 
bizottság az augusztus 25-i 
ülésén megtárgyalta a Kutató- 
Mélyfúró Üzem szakszervezeti 
alapszervezetének termelést 
segítő tevékenységéről és az 
üzem anyagi ösztönzési bér
rendszeri hatékonyságának ta
pasztalatairól készült jelentést, 
valamint a szakszervezeti ok
tatás múlt évi tevékenységét 
és az 1972—73-as oktatási év 
feladatait.
- Júliusban vállalatunk 102 
dolgozó helyett vállalta át a 
lakáshasználatbavételi díj ki
fizetését 733 050 forint összeg
ben. Anyagi támogatásban ré
szesülnek vállalatunk családi 
házat építő dolgozói is. A la
kástámogatási társadalmi bi
zottság javaslata alapján hat 
dolgozó részére 91 500 forint 
vissza nem térítendő anyagi 
támogatást hagyott jóvá a 
vállalat igazgatója. Ezen kívül 
egy dolgozó 10 000 forint hitéit 
kapott. A támogatásban része
sített dolgozók szerződésben 
vállalják, hogy meghatározott 
ideig vállalatunknál marad
nak.
- A mohácsi vizitelep szep
tember 17-én befejezi üzeme
lését. Az orfüi víkendtelep 
október 15-ig fogadja a ven
dégeket.
- A 22. bányásznap alkalmá
ból vállalatunknál 27,1 millió 
forint hűségjutalom került ki
fizetésre. A hűségjutalomban 
nem részesülő alkalmazottak 
600 000 forint Jutalomban ré
szesültek.

- A nehézipari miniszter, a 
BDSZ Elnökségének egyetérté
sével a Szakma kiváló bri
gádja kitüntetésben és a vele 
járó pénzjutalomban részesí
tette vállalatunk Ságvári End
re fejtési szocialista brigádját. 
A kitüntetéshez gratulálunk.

- A III. Országos Ifjú Gárda 
szemlén — amelyet Bodajkon 
rendeztek augusztusban — vál
lalatunktól 25 fiatal vett részt 
és kiváló minősítést értek el. 
Ifjúgárdistáink a megyei ver
senyen elért első helyezésük
kel érdemelték ki az orszá
gos szemlén való részvételt.

- A Kísérleti-Kutató és Auto
matizálási Üzem perkolációs 
térkiképzése miatt igénybe 
vette a Szolgáltató Üzem 
MHSZ kispuska lőterét és 
kispályás labdarúgó pályáját. 
Az üzem vezetősége a társa
dalmi szervekkel közösen in
tézkedést tett egy új kispuska 
lőtér kialakítására. Jelenleg az 
engedélyeztetés folyamatban 
van. A kispályás labdarúgó- 
pályát pedig kijelölte, melyet 
a labdarúgók már birtokukba 
vettek.

- A vállalatunknál jól bevált 
szkréperek iránt más vállala
tok is érdeklődnek. Jelenleg 
a Mecseki Szénbányák Vasas 
bányaüzemében üzemel köl
csönadott szkréperünk. A bau- 
xit bányák részére 6 szkré- 
pert gyártunk és szó van a 
Mecseki Szénbányák részére 
történő gyártásról is. A szkré
perek a rakodás- szállítás ne
héz fizikai munkáját könnyí
tik.

- Augusztus 24-30. között 
egyhetes gyermeküdültetést 
szervezett vállalatunk szak- 
szervezeti bizottsága. Az üdül
tetésben első sorban a nagy- 
családos, és gyermeküket 
egyedül nevelő szülők gyer
mekei vettek részt, szám sze
rint kilencvenketten. Az üdül
tetést — amelynek igen gaz
dag kulturális és kirándulási 
programja volt — térítési díj 
fizetése nélkül biztosította a 
vállalat. Ugyanebben az idő
szakban 54 nyugdíjas is üdült. 
A nyugdíjas alapszervezet tag
jai kedvezményt kaptak a té
rítési díj fizetésénél.

- A dél-dunántúli árvíz men
tési, illetve helyreállítási mun
káiban vállalatunk KISZ-fia- 
taljai is részt vállaltak. Drá- 
vaszabolcson 27 fő négy napig, 
Szentborbáson 8 fö két napig 
tevékenykedett, a Szolgáltató 
Üzem 20 fős brigádja pedig 
egy vasárnapon nyújtott se
gítséget a helyreállítási mun
kákban.

- Tűzvédelmi kiállítás '72 el
nevezéssel szeptember 9-20. 
között kiállítást szerveztek 
Pécs, Déryné u. 9. sz. alatt. 
A hasznos tapasztalatokat 
nyújtó kiállítást naponta 8— 
19 óra között tekinthetik meg 
a látogatók. A belépés díjta
lan.
- A betervezett nyári szünet 
után ismét beindult a Ságvári 
Endre Művelődési Ház Sopia- 
na fotoklub programszerű 
munkája, A vezetőség továb
bi lelkes és aktív munkát vár 
a tagságtól. Uj tagok jelent
kezése Géber Sándor titkár
nál G-272-es telefonszámon, a 
munkásszállón, vagy a hétfői 
klubnapokon 18 órától a Ság- 
váriban.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja. 
Felelős szerkesztő:

Tóth Béla 
Szerkesztő:

Ragoncsa János 
Szerkesztőség: 

Munkásszálló A épület I. 5. 
(Pécs, m., Hajnóczy u. 35.) 

Telefon: 13-664 Vállalati: 147 
Kiadja:

a Baranya megyei Lapkiadó V. 
Felelős kiadó:

Braun Károly 
Telefon: 15-32, 15-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési dij egy évre 12,-Ft

MEGJELENIK
KÉTHETENKÉNT

MÉV Nyomda
Felelős vez.: Dr. Hangos Lajos

Gyurák Katalin a női labdarúgó-mérkőzés hőse 
a levegőben

Sport vagy kártyajáték?
Lengyelországban tömegsport, 

Svédországban egyetemi tan
tárgy, az egész világon rend
kívül népszerű sportág. Az 
utóbbi évtizedben a Szovjet
unióban és a népi demokra
tikus országokban is igen el
terjedt a versenybrldzs.

A bridzs - kártyajáték. A 
szó maga hidat jelent, a két 
szembenfllő játékos képezi a 
hidat. A játék technikája két 
részből áll: licit és lejátszás. 
Francia kártyával játszák, te
hát nagy a variációs lehető
ség. Remek szórakozás, érde
kes játék, mindenkinek tudom 
ajánlani!

Mihelyt azonban a lejátszott 
partikat titokban továbbítják 
és sok szász versenyző ered
ményét pontozzák ugyanabból 
a lapból, már szükség van 
észtornára, logikára, a kombi- 
nativ készség fejlesztésére, 
matematikára stb., hiszen 
mindenki a legjobb eredményt

szeretné elérni. A verseny- 
bridzs épp úgy nem látvá
nyos, mint a sakkozás. Mivel 
állami támogatást nem élvez, 
így propagandája sincs. Az 
egész világon körülbelül 40 
millió verscnybridzsezőről tu-, 
dunk. A bridzs-nagyhatalmak, 
Olaszország, USA, Franciaor
szág, de Indonézia és Taiwan 
is kiváló képességű verseny
játékosokkal rendelkezik. Dél- 
Amerikában a brazilok és ar
gentinok számítanak jónak. A 
népi demokratikus országok 
közül Lengyelország dicseked
het igen sok jó játékossal. 
Élénk a versenyélet. Országos 
bajnokságot, kupaversenyeket, 
nemzetek közötti találkozókat 
rendeznek. Évenként tartják 
az Európa-bajnokságot és a 
világbajnokságot, a Bermuda 
Kupáért. A bridzsolimpia 4 
évenként, az olimpia évében 
kerül megrendezésre.

Érdekességként említem,

hogy az olasz válogatott „Blue 
Team” (kék csapat) 10 éven 
keresztül nyerte a világbaj
nokságot. Két éve hagyták ab
ba az aktív versenyzést, hogy 
teret engedjenek a fiatalok
nak. Ekkor Ira Corn dallasi 
milliomos, egy profi váloga
tottat szervezett, akiket két 
éve edz egy elektronikus szá
mítógép segítségével és a 
„Dallasi Aszok” meg is nyer
ték az utolsó világbajnoksá
got. Erre a hírre • ismét „szá
rítóba lépett” a híres „Kék 
csapat”, hogy Olaszország, Il
letve Európa számára vissza
szerezze a dicsőséget és a 
Bermuda Kupát.

Ma a versenybrldzs már Ma
gyarországon is igen népszerű. 
A férfi válogatott már 3 íz
ben vett részt az Európa-baj- 
nokságon.

Ez a szellemi sport — saj
nos — mostohagyermek Ma
gyarországon. Az a versenyző,

aki lehetőséget akar magának 
teremteni a fejlődésre, a na
gyobb versenyeken való rész
vételre — bizony alaposan be 
kell, hogy nyúljon a pénztárcá
jába. Az útiköltséget, nevezési 
díjat, a szállást, ellátást min
denki maga fedezi. És mi a 
helyzet vállalaton belül? Sok 
tehetséges versenyzőnk van. 
Föld alatt és külszínen egy
aránt dolgoznak. A II., III. 
üzem, Kutató-Mélyfúró. Köz
pont, Orvosi rendelő felsora
koztathatnak néhány jó párt, 
vagy csapatot.

És az utánpótlás? Az sajnos 
elég kevés. Véleményem sze
rint az új KISZ-klub kereté
ben lehetőség lenne ennek a 
kollektiv játéknak a megsze
rettetésére és a tehetséges fia
talok versenyzőkké nevelésére.

BARI ISTVANNÉ


